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 Protokół Nr X/16 
 
z sesji Rady Gminy w Dragaczu, która odbyła się w dniu 26 kwietnia 2016 roku od godz. 1100 do 
godz. 1410. 
 
W Sesji na 15 Radnych udział wzięło 15. 
Sesję otworzył i prowadził Przewodniczący Rady Gminy Pan Borolewski Ludwik. 
Sesja nagrywana. 
Spoza grona Radnych udział wzięli: 
 
1. Pani Dłużyńska Ewa                      - Sekretarz Gminy, 
2. Pani Piechocińska Lidia                 - Skarbnik Gminy, 
3. Pani Młynek Katarzyna                  - Dyrektor GOKSiR Górna Grupa, 
4. Pani Pikuła-Konieczka Dorota        - Kierownik GOPS Dragacz, 
5. Pani Czarnecka Sabina        - Dyrektor ZUK, 
6. Pani Maj Teresa                              - Dyrektor GP w Dolnej Grupie, 
7. Pani Pernak Jolanta                        - Dyrektor SAPO, 
8. Pan Kowalski Piotr                          - Dyrektor SP w Grupie, 
9. Pani Michalska Mariola                   - Dyrektor Przedszkola w Górnej Grupie, 
10. Pani Muszyńska-Puzio Honorata     - Dyrektor Gimnazjum w Michalu, 
11. Pan Kurek Łukasz                           - Radca Prawny, 
12. Pan Kochanowski Zygmunt             - Sołtys Wielkiego Zajączkowa, 
13. Pani Kot Danuta                             - Sołtys Fletnowa, 
14. Pan Lichnerowicz Piotr                   - Sołtys Dolnej Grupy, 
15. Pani Prokopowicz Bogusława         - Sołtys Górnej Grupy,    
16. Pan Zięba Dariusz                           - Sołtys Dragacza. 
 
Porządek obrad: 
  1. Otwarcie sesji. 
  2. Stwierdzenie quorum. 
  3. Zgłaszanie propozycji zmian do porządku obrad. 
  4. Przyjęcie protokołu z poprzedniej sesji. 
  5. Sprawozdanie Wójta z działalności między sesjami. 
  6. Zgłaszanie wniosków i interpelacji – udzielanie odpowiedzi. 
  7. Sprawozdanie z wykonania Gminnego Programu Rozwiązywania Problemów Alkoholowych. 
  8. Sprawozdanie z realizacji Gminnego Programu Przeciwdziałania Narkomanii. 
  9. Ocena funkcjonowania Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej w Dragaczu. 
10. Analiza realizacji „Strategii Integracji i Rozwiązywania Problemów Społecznych Gminy  
      Dragacz na lata 2011-2020”. 
11. Ocena funkcjonowania Zakładu Usług Komunalnych w Dragaczu. 
12. Sprawozdanie z działalności Gminnego Ośrodka Kultury, Sportu i Rekreacji w Górnej Grupie  
       w 2015 r. 
13. Sprawozdanie z działalności Gminnej Biblioteki Publicznej w Górnej Grupie w 2015 r. 
14. Sprawozdanie z realizacji programu współpracy Gminy Dragacz z organizacjami  
      pozarządowymi oraz innymi podmiotami prowadzącymi działalność pożytku publicznego  
      w 2015 r. 
15. Podjęcie uchwały w sprawie zatwierdzenia sprawozdania finansowego Gminnej Przychodni w  
      Dragaczu z siedzibą w Dolnej Grupie za 2015 rok. 
16. Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie upoważnienia Przewodniczącego Rady do  
      reprezentowania Rady Gminy w sprawach skarg i wniosków. 
17. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na sprzedaż nieruchomości w drodze  
      bezprzetargowej. 
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18. Podjęcie uchwały w sprawie rozpatrzenia skargi na działalność Wójta Gminy Dragacz. 
19. Podjęcie uchwały w sprawie poparcia apelu Rady Miejskiej Grudziądza o wsparcie działań   
      naprawczych dla Regionalnego Szpitala Specjalistycznego im. dr. Wł. Biegańskiego w  
      Grudziądzu. 
20. Podjęcie uchwały w sprawie przekształcenia Szkoły Podstawowej im. 16 Pułku Ułanów Wlkp.  
      w Grupie poprzez likwidację Filii w Bratwinie Szkoły Podstawowej im. 16 Pułku Ułanów   
      Wlkp. w Grupie. 
21. Podjęcie uchwały w sprawie planu dofinansowania form doskonalenia zawodowego nauczycieli  
      zatrudnionych w gimnazjum, szkołach podstawowych i przedszkolu prowadzonych przez Gminę  
      Dragacz, ustalenia maksymalnej kwoty dofinansowania opłat za kształcenie pobierane przez  
      szkoły wyższe i zakłady doskonalenia nauczycieli oraz określenia rodzajów specjalności i form  
      kształcenia, na które dofinansowanie jest przyznawane w 2016 r. 
22. Podjęcie uchwały w sprawie ustalenia planu sieci publicznego przedszkola i oddziałów  
       przedszkolnych w szkołach podstawowych. 
23. Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia Gminnego Programu Wspierania Rodziny na lata 2016- 
      2018. 
24. Podjęcie uchwały w sprawie zaciągnięcia pożyczki z Wojewódzkiego Funduszu Ochrony  
      Środowiska i Gospodarki Wodnej.  
25. Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie budżetu gminy na 2016 rok. 
26. Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy na  
      lata 2016-2024. 
27. Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie powołania Rady Społecznej przy Gminnej  
      Przychodni w Dragaczu z siedzibą w Dolnej Grupie. 
28. Podjęcie uchwały w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego planu  
      zagospodarowania przestrzennego dla części obrębu ewidencyjnego Nowe Marzy, Mniszek, gm.  
      Dragacz. 
29. Wolne wnioski i zapytania. 
30. Zamknięcie sesji. 
 
Do pkt 1 – Otwarcia X Sesji Rady Gminy Dragacz dokonał Przewodniczący Rady Gminy Pan 
Borolewski Ludwik, serdecznie witając Wiceprzewodniczącą Rady Gminy Panią Dorotę 
Dembińską, Wiceprzewodniczącego Rady Gminy Pana Krzysztofa Książkę, Przewodniczących 
Komisji Rady Gminy: Rewizyjnej – Pana Marcina Chabuckiego, Rozwoju Gospodarczego i 
Finansów – Pana Mieczysława Galantego, Rolnej i Ochrony Środowiska – Pana Ryszarda Piłat, 
Wiceprzewodniczących Komisji Rady: Rozwoju Gospodarczego i Finansów – Panią Karolinę 
Kuchtę, Rolnej i Ochrony Środowiska – Pana Wojciecha Wiśniewskiego, Oświaty, Kultury Sportu i 
Ochrony Zdrowia – Pana Jerzego Brejnę, witam pozostałych Radnych Gminy, witam Panią 
Sekretarz Gminy – Ewę Dłużyńską, Skarbnik Gminy – Panią Lidię Piechocińską, witam wszystkich 
Sołtysów, witam Dyrektora Gminnej Przychodni, Dyrektora Samorządowej Administracji Placówek 
Oświaty, Dyrektora Gimnazjum i Szkół Podstawowych i Przedszkola,  Dyrektora Gminnego 
Ośrodka Kultury, Sportu i Rekreacji, Dyrektora Zakładu Usług Komunalnych, Kierownika 
Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej, Kierownika Gminnej Biblioteki, przedstawicieli Izby 
Rolniczej oraz wszystkich tu obecnych. 
Do pkt 2 – Przewodniczący Rady Gminy Pan Borolewski Ludwik stwierdził, że na podstawie listy 
obecności w Sesji uczestniczy 15 Radnych, co upoważnia Radę do podejmowania prawomocnych 
uchwał.  
Do liczenia głosów zaproponował Radną Panią Dorotę Dembińską – Zastępcę Przewodniczącego 
Rady Gminy, a Pana Zastępcę Przewodniczącego Rady Pana Krzysztofa Książkę do nadzorowania 
podejmowania uchwał Rady.  
Lista obecności stanowi załącznik nr 1 do protokołu. 
Do pkt 3 – Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – porządek obrad wszyscy Radni 
otrzymali. Czy są propozycje zmian do porządku obrad?   
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Sekretarz Gminy Pani Dłużyńska Ewa – ja w imieniu Pani Wójt proszę o wykreślenie z porządku 
obrad punktu 17. Jest to podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na sprzedaż nieruchomości w 
drodze bezprzetargowej. Uzasadniam to wnioskiem, który wpłynął w piątek  to jest 22 kwietnia 
2016r. Wniosek mieszkańca wpłynął gminy, który również jest zainteresowany kupnem tych 
działek. Jego działki graniczą z działkami, które mamy tutaj w uchwale, chcieliśmy je sprzedać. W 
związku z tym będzie ogłoszony przetarg ograniczony do osób, które graniczą z tymi działkami. W 
związku z tym podjęcie tego rodzaju uchwały jest bezzasadne. I drugi punkt, proszę o wykreślenie 
punktu 24. Jest to podjęcie uchwały w sprawie zaciągnięcia pożyczki z Wojewódzkiego Funduszu 
Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej. Pożyczka ta miała być zaciągnięta celem realizacji 
budowy wodociągu we Fletnowie. Ponieważ przetarg nie został jeszcze rozstrzygnięty. Już wiemy, 
że koszty będą o milion, może o 1,5 miliona zł, mniejsza aniżeli zakładaliśmy. W związku z tym 
będziemy zwracać się do Rady Gminy o podjęcie takiej uchwały, kiedy będzie już znany 
wykonawca i będziemy znali cenę za jaką będzie wykonana budowa i w miesiącu czerwcu Rada 
Gminy wtedy podejmie taką uchwałę. W chwili obecnej byłoby to też nie potrzebne. Dziękuję.   
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – dziękuję. Czy są inne propozycje zmian do  
porządku obrad? Przegłosujemy kolejno. Pierwszy wniosek dotyczy zdjęcia z porządku obrad 
projektu uchwały nr X/94/16 w sprawie wyrażenia zgody na sprzedaż nieruchomości w drodze 
bezprzetargowej. Kto jest za zdjęciem z porządku obrad tego punktu, tego projektu uchwały?  
Wniosek o zdjęcie z porządku obrad projektu uchwały nr X/94/16 w sprawie wyrażenia zgody 
na sprzedaż nieruchomości w drodze bezprzetargowej został przyjęty jednogłośnie, 
bezwzględną większością głosów, tj. otrzymując następującą ilość głosów: 15 – za, 
przeciwnych i wstrzymujących się - nie było.  
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – głosujemy wniosek drugi o zdjęcie z 
porządku obrad projektu uchwały nr X/101/16 w sprawie zaciągnięcia pożyczki z Wojewódzkiego 
Funduszu Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej. Kto jest za zdjęciem tego projektu z 
porządku obrad?  
Wniosek o zdjęcie z porządku obrad projektu uchwały nr X/101/16 w sprawie zaciągnięcia 
pożyczki z Wojewódzkiego Funduszu Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej został 
przyjęty jednogłośnie, bezwzględną większością głosów, tj. otrzymując następującą ilość 
głosów: 15 – za, przeciwnych i wstrzymujących się - nie było.  
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – w związku z tym, że dwa punkty porządku 
obrad, wypadają nam z porządku obrad, proponuję ze swej strony w  punkcie 17. W związku z tym, 
że dwa punktu porządku obrad nam wypadły, proponuję w miejsce punktu 17. ująć punkt w 
brzmieniu: „Podjęcie uchwały w sprawie rozpatrzenia skargi na działalność Wójta Gminy 
Dragacz.”. To dotyczy zgłoszonej skargi do Rady Gminy przez rodzeństwo ……………….. i 
…………………. Ta skarga została rozpatrzona na posiedzeniach wszystkich komisji i jest 
przygotowana do podjęcia uchwały. Dlatego proponuję w punkcie 17. brzmienie: „Podjęcie 
uchwały w sprawie rozpatrzenia skargi na działalność Wójta Gminy Dragacz.” Czy są uwagi, 
propozycje? Nie widzę. Głosujemy. 
Wniosek o rozszerzenie porządku obrad o punkt 17. dotyczący projektu uchwały w sprawie 
rozpatrzenia skargi na działalność Wójta Gminy Dragacz został przyjęty jednogłośnie, 
bezwzględną większością głosów, tj. otrzymując następującą ilość głosów: 15 – za, 
przeciwnych i wstrzymujących się - nie było.  
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – pozostałe miejsca wszystkie pozostają. Teraz 
został wykreślony punkt 24. w sprawie zaciągnięcia pożyczki z Wojewódzkiego Funduszu Ochrony 
Środowiska i Gospodarki Wodnej. Ten punkt przesuwamy o jeden, czyli podjęcie uchwały 
zmieniającej uchwałę w sprawie budżetu gminy na 2016 rok otrzymuje punkt 24. Następna uchwała 
w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy na lata 2016-2024 punkt 25. Podjęcie uchwały 
zmieniającej uchwałę w sprawie powołania Rady Społecznej przy Gminnej Przychodni w Dragaczu 
z siedzibą w Dolnej Grupie, punkt 26. Punkt 27. Podjęcie uchwały w sprawie przystąpienia do 
sporządzenia miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego dla części obrębu 
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ewidencyjnego Nowe Marzy, Mniszek, gm. Dragacz. 28. Wolne wnioski i zapytania i punkt 29. 
Zamkniecie sesji. Czy są propozycje? Nie widzę. Głosujemy za przyjęciem całego porządku obrad. 
Porządek obrad został zmieniony i przyjęty jednogłośnie, bezwzględną większością głosów: 15 
- za, przeciwnych i wstrzymujących - nie było. 
Do pkt 4 – Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – Przechodzimy do punktu 4 
porządku obrad. Protokół został sporządzony i wyłożony do wglądu w biurze Rady Gminy. Czy są 
uwagi do protokołu Nr IX/16 z poprzedniego posiedzenia Rady Gminy? Nie widzę. Skoro nie ma 
uwag, to proszę o przegłosowanie. 
Stwierdzam, że protokół Nr IX/16 został przyjęty jednogłośnie, następującą ilością głosów: 15 
- za, przeciwnych i wstrzymujących się - nie było.  
Do pkt 5 – Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – do punktu 5. proszę Panią 
Sekretarz Gminy  o złożenie w imieniu Pani Wójt, która jest dziś nieobecna podczas sesji, 
sprawozdania z działalności między sesjami. Proszę bardzo. 
Sekretarz Gminy Pani Dłużyńska Ewa – Panie Przewodniczący, Wysoka Rado! Szanowni Państwo! 
W imieniu Pani Wójt składam sprawozdanie z działalności między sesjami. W okresie 
sprawozdawczym tj. od dnia 28 stycznia 2016 roku Pani Wójt wydała 13 zarządzeń, które dotyczyły: 

1) zmian zasad polityki rachunkowości w Urzędzie Gminy w Dragaczu, 
2) powołania komisji egzaminacyjnej do przeprowadzenia egzaminu kończącego służbę 

przygotowawczą (2 zarządzenia), 
3) powołania zespołu kwalifikacyjnego zwanego „komisją” do przeprowadzenia naboru 

kandydata na wolne stanowisko referenta w dziale świadczeń rodzinnych i alimentacyjnych w 
Gminnym Ośrodku Pomocy Społecznej w Dragaczu,  

4) zmian w planie dochodów i wydatków budżetu gminy na 2016 rok związanych z uzyskaniem 
kwot dotacji przekazanych z budżetu państwa, 

5) odszkodowania za nieruchomości gminy Dragacz, położone w obrębie geodezyjnym Nowe 
Marzy zajęte pod „Rozbudowę drogi powiatowej nr 1256 C Mniszek – Stare Marzy, gmina 
Dragacz, województwo kujawsko-pomorskie, 

6) sprawozdania z wykonania budżetu gminy za 2015 rok,  
7) zmian w planie dochodów i wydatków budżetu gminy na 2016 rok związanych z uzyskaniem 

kwot dotacji przekazanych z budżetu państwa oraz przeniesienia wydatków między 
paragrafami w ramach działu( 2 zarządzenia), 

8) zatwierdzenia sprawozdania finansowego Gminnego Ośrodka Kultury, Sportu i Rekreacji w 
Górnej Grupie za 2015 rok, 

9) zatwierdzenia sprawozdania finansowego Gminnej Biblioteki Publicznej w Górnej Grupie za 
2015 rok, 

10) sprawozdania finansowego za 2015 rok, 
11) zmiany zarządzenia dotyczącego zespołu Zarządzania Kryzysowego Gminy Dragacz. 

Pani Wójt zawarła następujące umowy: 
1) Z Firmą „MIERNIK z Grudziądza na wykonanie kontroli okresowej przeglądu technicznego 

czternastu odcinków dróg gminnych za kwotę 10.332,00 zł, oraz na wykonanie kontroli 
okresowej przeglądu stanu technicznego czterech mostów za kwotę 4.920,00 zł, 

2) Z Firmą Usługi Transportowe Pana Pawła Kołtonowskiego z siedzibą w Starych Marzach na 
transport wszelkich materiałów przeznaczonych do naprawy dróg znajdujących się na terenie 
gminy w okresie od 20 lutego do 31 grudnia 2016 roku za kwotę 100,00 zł za jeden kurs, 

3) Z Firmą „ŻANA” z Warlubia na mechaniczne równanie i wałowanie dróg gminnych za kwotę: 
1 godzina pracy równiarki 123,00 zł, 1 godzinę pracy walca 104,55 zł. 

4) Z Firmą „STOLDOM” z Grudziądza na wymianę drzwi wewnętrznych w ilości 10 sztuk w 
Urzędzie Gminy, remont podłogi z parkietu w biurze Rady Gminy oraz ułożenie paneli 
podłogowych w pokoju nr 8 i 9A, korytarzu oraz w pomieszczeniu socjalnym sprzątaczki za 
kwotę 25.153,50 zł, 

5) Z Firmą „FENIKS” z Grudziądza na przebudowę ul. Piaskowej i Pocztowej w Górnej Grupie 
za kwotę 840.005,29 zł. Termin wykonania zadania 8 lipiec 2016 r. 
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6) Z Firmą Miejskie Wodociągi i Oczyszczalnia Sp. z o.o. z Grudziądza na wykonanie 
dwukrotnych badań dotyczących monitoringu poeksploatacyjnego zamkniętego składowiska 
odpadów w Górnej Grupie. Pierwsza seria badań zostanie wykonana do 15 czerwca 2016 roku, 
natomiast druga do 15 grudnia 2016 roku. Wynagrodzenie za wykonanie przedmiotu umowy 
wyniesie 5.854,80 zł.  

7) Z Firmą „BAZA” z Cierpic na roczną kontrolę podstawową placów zabaw znajdujących się w 
następujących miejscowościach: Grupa, Grupa Osiedle, Górna Grupa, Dolna Grupa, Fletnowo, 
Wielkie Zajączkowo, Wielki Lubień, Michale, Bratwin, Wielkie Stwolno, Mniszek. 
Wynagrodzenie za wykonanie przedmiotu umowy wyniosło  
7.749,00 zł. 

8) Z Biurem Geodezji Pana Waldemara Tomasza Czarneckiego z Grudziądza na wykonanie map 
do celów projektowych dla następujących działek: 

- Dolna Grupa, działka nr 58,  
- Dragacz, działka nr 290,  
- Grupa osiedle wojskowe,  
- Górna Grupa, działki nr 158 i 159/3,  
- Grupa osiedle cywilne, działka nr 3/154,  
- Fletnowo, działki nr 46 i 47/1,  
- Michale, działka nr 132/2.  
Wynagrodzenie za wykonanie przedmiotu umowy wyniosło 4.132,80zł. 

9) Z Przedsiębiorstwem Usług Miejskich „PUM” Sp. z o.o. z Grudziądza na świadczenie usługi 
polegającej na należytym utrzymaniu w porządku i czystości placów zabaw znajdujących się 
na terenie gminy Dragacz w 2016 roku. Wynagrodzenie za wykonanie przedmiotu umowy 
wyniesie 2. 980,00 zł,  

10) z Firmą Handlowo Usługową z miejscowości Gotelp na wykonanie 1 kompletu mebli 
ogrodowych dla sołectwa Górna Grupa za kwotę 650,00 zł, 7 kompletów mebli ogrodowych 
dla sołectwa Wielkie Stwolno za kwotę 4.550,00 zł oraz 5 kompletów mebli ogrodowych dla 
sołectwa Bratwin za kwotę 3.250,00 zł, 

11) Z Panią …………….. na adopcję psa ze schroniska w Węgrowie wyłowionego z terenu 
Gminy Dragacz. 

Ponadto: 
W dniu 24.02.2016 r. wpłynęła promesa udzielenia pożyczki w kwocie 2.750.000 zł z 
Wojewódzkiego Funduszu Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej na „Budowę sieci 
wodociągowej wraz z przyłączami we Fletnowie”.  
22 marca 2016 r. dokonano otwarcia ofert złożonych w przetargu na: „Budowę sieci wodociągowej 
wraz z przyłączami we Fletnowie”. Wpłynęło 17 ofert, ze względu na potrzebny czas na ocenę 
merytoryczną złożonych ofert przedłużono termin związania z ofertą do dnia 20.05.2016 r.  
W dniu 30.03.2016 r. na stronie internetowej Urzędu Gminy w Dragaczu opublikowano zapytanie 
ofertowe na „Przebudowę  drogi gminnej nr 0537009 Fletnowo – Grupa  w pasie drogowym”.  
W dniu 21 marca 2016 roku odbył się przetarg na „Przebudowę drogi gminnej, dojazdowej do 
gruntów rolnych w granicach pasa drogowego o dł. 0,860 km w miejscowości Michale”. Wpłynęły 4 
oferty. W związku z otrzymaniem w przetargu nieograniczonym ofert wyższych od kwoty jaką 
zamawiający zamierzał przeznaczyć na sfinansowanie inwestycji zaistniała potrzeba zwiększenia w 
budżecie środków na sfinansowanie zadania, termin związania ofertą przedłużono do dnia 
19.05.2016r. 
W dniu 8.04.2016 r. dokonano odbioru końcowego budowy oświetlenia drogowego typu parkowego 
w łączniku pomiędzy osiedlami mieszkaniowymi w Dolnej Grupie. Wykonawcą robót była lokalna 
firma INEL z Dolnej Grupy. Wartość robót 33.210 zł. 
W dniu 15.04.2016 r. zawarto następujące umowy z Panem Adamem Mellerem ze Świecia:  
- na wykonanie dokumentacji projektowej na budowę parkingu przy placu zabaw w Grupie za kwotę 
4.000,00 zł, na wykonanie dokumentacji projektowej na przebudowę drogi do LIMPOL–u we 
Fletnowie za kwotę 7.000,00 zł oraz na sprawowanie nadzoru inwestorskiego nad „Przebudową drogi 
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gminnej nr 0537014 (ul. Piaskowa i Pocztowa) w granicach pasa drogowego w miejscowości Górna 
Grupa” za kwotę 16.000,00zł.  
W dniu 3 lutego 2016r. zostały podpisane dwie umowy: 
1) pomiędzy Gminą Dragacz, a Gminnym Zrzeszeniem Ludowe Zespoły Sportowe Gminy Dragacz na 
organizację zajęć sportowych i rozgrywek – piłka nożna, piłka siatkowa, tenis stołowy, warcaby, 
szachy, lekkoatletyka – dzieci, młodzież, seniorzy przyznano dotację w wysokości 60.000,00 zł; 
2) pomiędzy Gminą Dragacz, a Stowarzyszeniem „OLIMP” Górna Grupa na organizację zajęć 
sportowych i rozgrywek piłki nożnej – dzieci przyznano i tutaj przyznano dotację w wysokości 
10.000,00zł.   
Pani Wójt rozpatrzyła pozytywnie 2 wnioski o umorzenie podatku rolnego od osób fizycznych na 
kwotę 412,00 zł, 7 wniosków o umorzenie podatku od nieruchomości od osób fizycznych na kwotę 
4.981,00 zł oraz 1 wniosek o umorzenie podatku od nieruchomości od osób prawnych na kwotę 
17.984,00 zł. 
Ponadto pozytywnie Pani Wójt rozpatrzyła 3 wnioski o umorzenie opłaty za odbiór i gospodarowanie 
odpadami komunalnymi na kwotę 1.698,00 zł, 1 wniosek negatywnie na kwotę 1.044,00 zł, 4 wnioski 
pozytywnie o rozłożenie na raty na kwotę 1.578,84 zł, Pozytywnie rozpatrzyła 2 wnioski o rozłożenie 
na raty należności za wodę na kwotę 841,47 zł. 
Poza tym odbyły się następujące spotkania, w których Pani Wójt brała udział: 
29.01. – bal karnawałowy w Mniszku, 
31.01. – bal karnawałowy w Dolnej Grupie, 
4.02. – XVI posiedzenie konwentu Wójtów Województwa Kujawsko – Pomorskiego w Lnianie, 
5.02. – apel z okazji przysięgi wojskowej w Centrum Szkolenia Logistyki w Grupie, 
19.02. spotkanie  w Urzędzie Gminy w Lnianie poświęcone nowym technikom utwardzania dróg, 
20.02. – koncert charytatywny w Białej Karczmie, którego celem była pomoc dla oddziału 
paliatywnego w Grudziądzu, 
18.02. – 50-lecie pożycia małżeńskiego p. ……………………………, 
20.02. – walne zebranie sprawozdawczo-wyborcze OSP w Wielkim Zajączkowie, 
23.02. – spotkanie z przedsiębiorcami w Urzędzie Gminy Dragacz, 
5.03. – zebranie sprawozdawczo-wyborcze OSP Dragacz, 
7.03. – spotkanie z dr Marią Dombrowicz i Elżbietą Kwiatkowską w sprawie przystąpienia Gminy 
Dragacz do projektu Kulinarnego Szlaku Mennonickiego, 
8.03. – występ dzieci z Przedszkola Samorządowego w Górnej Grupie z okazji Dnia Kobiet, 
9.03. – walne zebranie Związku Wałowego, 
9.03. – uroczysta sesja Rady Gminy Nowe otwierająca obchody 750-lecia Nowego, 
13.03. – finałowe zawody XXII Grand Prix Powiatu Świeckiego w tenisa stołowego i warcabach, 
15.03. – spotkanie w Starostwie Powiatowym nt. sprzedaży bezpośredniej rolników, 
15.03. – spotkanie w Urzędzie Miejskim w Świeciu z posłem Janem Ardanowskim poświęcone 
planom rządu dotyczącym spraw rolniczych, 
17.03. – spotkanie w powiecie Świeckim zatwierdzające Strategię Obszaru Powiatu Świeckiego, 
18.03. – spotkanie w Urzędzie Miejskim w Grudziądzu zatwierdzające strategię OSI Grudziądz, 
18.03. – wizyta klasy IIa i IId ze Szkoły Podstawowej w Grupie w Urzędzie Gminy, 
17.03. – gminny etap konkursu wiedzy strażackiej, 
19.03. – walne zebranie sprawozdawczo – wyborcze OSP w Wielkim Zajączkowie. 
W dniach od 4 kwietnia do 20 kwietnia odbyły się zebrania wiejskie w Wielkim Zajączkowie, 
Wielkim Lubieniu, Dragaczu, Michalu, Bratwinie, Wielkim Stwolnie, Fletnowie, Grupie Osiedle i w 
Dolnej Grupie. Pozostały nam jeszcze trzy zebrania, to jest Górna Grupa, Mniszek i Grupa osiedle 
cywilne. Szanowni Państwo. Chciałabym serdecznie pogratulować w imieniu nas wszystkich, w 
imieniu Pani Wójt i swoim, Panu Ludwikowi Borolewskiemu Przewodniczącemu Rady Gminy, który 
został zgłoszony w plebiscycie organizowanym przez Gazetę Pomorską na „Człowieka Roku 2015”. 
Na etapie powiatowym Pan Ludwik Borolewski zajął 3 miejsce otrzymując 712 głosów, przeszedł do 
etapu wojewódzkiego, gdzie zajął 33 miejsce otrzymując 1070 głosów. Także Panie Przewodniczący 
serdeczne gratulacje od nas wszystkich. Dziękuje bardzo.  
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Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – dziękuję tym wszystkim, którzy głosowali na 
mnie. Pani Sekretarz dziękuję za złożone sprawozdanie z działalności Wójta Gminy między 
sesjami.  
Do pkt 6 – Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – przystępujemy do punktu 6 
porządku obrad, to jest zgłaszanie wniosków i interpelacji. Proszę uprzejmie Pan Radny Galanty. 
Radny Pan Galanty Mieczysław – Panie Przewodniczący, wysoka Rado, mam dwa pytania do Pani 
Sekretarz do tego sprawozdania.  Pierwsze pytanie. Nie wiem, czy nie dosłyszałem, może nie było 
takiej informacji. Przy punkcie, gdzie prace zlecone dla geodety na wykonanie map, dotyczyły 
naszych działek? Czego konkretnie to dotyczy? I druga sprawa. Chodzi mi o umorzenie podatku dla 
inwestora, czy właściciela firmy, nie wiem dla kogo to jest 17.000,00zł. Jeśli można chciałbym 
wiedzieć ile, komu? Dziękuję. 
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – dziękuję. Kto jeszcze z Radnych? Nie widzę.  
Słucham, tak. Pani Radna Dembińska. 
Radna Pani Dembińska Dorota – ja mam pytanie odnośnie tutaj w sprawozdaniu było powiedziane,  
że zostały zawarte umowy z firmą „Żana” i z Panem Pawłem Kołtonowskim na naprawę dróg. Czy  
znany jest już harmonogram na naprawę dróg w gminie Dragacz i czy mogłabym taki ewentualnie  
harmonogram poprosić i moja prośba odnośnie drogi w Mniszku, ponieważ monitowałam o naprawę 
tej drogi. Uzyskałam informacje od mieszkańców i naocznie się przekonałam, że zaczęto naprawę i 
czy przewiduje się inny sposób naprawy niż wrzucanie piasku w dziury z poboczy. Dziękuję 
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – dziękuję Pani Radnej. Czy jeszcze ktoś z 
Radnych chciałby zabrać głos w tym punkcie porządku obrad? Nie widzę. Proszę Panią Sekretarz 
Gminy o wyjaśnienie.  
Sekretarz Gminy Pani Dłużyńska Ewa – odpowiadając na wniosek Pana Radnego Galantego, jeżeli 
chodzi o zlecenie wykonania tych map na poszczególne działki tak Biuro Geodezji z Grudziądza, są 
to mapy dla realizacji funduszu sołeckiego - siłownie, place zabaw, itd. To są na ten cel. Jeżeli 
chodzi o zwolnienie z tej opłaty dla osoby prawnej siedemnaście tysięcy z groszami, no musimy 
sprawdzić, ale prawdopodobnie to EKOTANK. Teraz odpowiadając Pani Dorocie. Harmonogramu 
nie ma. Równiarka po kolei w poszczególnych miejscowościach wykonuje prace remontowe. Pan 
Młynek już ma od Pani zgłoszenie dotyczące remontu drogi w Mniszku, ponieważ Pani to poruszała 
na posiedzeniu komisji. Tak. Dziękuje.  
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – satysfakcjonują odpowiedzi tak? Dziękuję.  
Do pkt 7 – Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – Przystępujemy do punktu 
następnego 7 porządku obrad „Sprawozdanie z wykonania Gminnego Programu Rozwiązywania 
Problemów Alkoholowych”. W tym punkcie porządku obrad chciałbym powiedzieć, że materiały  
Państwo otrzymaliście. Omawiane były na wszystkich posiedzeniach komisji. Obecnie proszę 
Przewodniczącą Gminnej Komisji Rozwiązywania Problemów Alkoholowych Panią Sekretarz Gminy 
Ewę Dłużyńską o kilka słów na ten temat. 
Sekretarz Gminy Pani Dłużyńska Ewa – szanowni Państwo, jak co roku w pierwszym kwartale 
składamy sprawozdanie z planu, który również jest przyjmowany przez Radę Gminy. Zadania  
nasze były kierowane zarówno do osób dorosłych. Mogą osoby dorosłe korzystać ze wsparcia klubu 
AA w Grudziądzu i w Świeciu, z poradni odwykowej w Świeciu, jak i też z poradni terapii 
uzależnień od alkoholu i innych uzależnień w Grudziądzu. Nasze działania głównie ukierunkowane 
są na profilaktykę, są skierowane do dzieci i młodzieży. Zadania te są realizowane w placówkach 
oświatowych w wszystkich szkołach na teranie gminy Dragacz, w świetlicy wiejskiej w Grupie, w 
Mniszku, w Fletnowie, w Wielkim Stwolnie i w Dragaczu. Staramy się jak gdyby przekonać dzieci i 
młodzież, że można fajnie spędzać wolny czas organizując im dodatkowe zajęcia wychowania 
fizycznego, organizując, dopłacając do tych osób z rodzin trudnych, czy też uzależnionych od 
alkoholu dofinansowujemy dla nich udział w wycieczkach, w obozach. Organizujemy zajęcia 
wychowawczo-integracyjne, ruchowe. Mamy zatrudnionego psychiatrę, nie psychiatrę przepraszam, 
a psychologa, który ma pod swoją opieką trzy rodziny takie na stałe. Oprócz tego mamy umowę 
podpisaną z drugim psychologiem, który zajmuje się z dziećmi ze szkoły podstawowej w Grupie i 
młodzieżą w Gimnazjum w Michalu. Organizujemy zajęcia plastyczne, konkursy plastyczne. 
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Bierzemy udział w programie ogólnopolskim „Zachowaj trzeźwy umysł”. Cóż tu jeszcze 
powiedzieć. Staramy się jak najwięcej odciągnąć dzieci od komputerów, żeby się ruszały, 
wykonywały wszelkie inne zajęcia, żeby pokazać jak można fajnie spędzić wolny czas nie 
korzystając z używek. Przeprowadzamy również kontrole placówek, które sprzedają alkohol w 
zakresie właśnie przestrzegania przepisów wynikających z ustawy o wychowaniu w trzeźwości. 
Wszystkie zadania realizujemy właśnie dzięki opłatom, które wpływają od tych osób, czyli od 
właścicieli sklepów i punktów gastronomicznych. Mieliśmy również przegląd teatrzyków w ramach 
właśnie tej kampanii „Zachowaj trzeźwy umysł”. Nie wiem, tu podane jest dużo w sprawozdaniu 
informacji. Jeżeli byłyby pytania, to ja chętnie odpowiem. Dziękuje.  
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – Dziękuję Pani Sekretarz za wypowiedź. 
Chciałbym jeszcze poinformować obecnych na sesji, po prawej stronie patrząc z sali, przy Pani 
Sekretarz siedzi mecenas Pan Łukasz Kurek, będzie tu z nami przez cały czas obrad. Do punktu 7. 
jeszcze powracając sprawozdanie z wykonania Gminnego Programu Rozwiązywania Problemów 
Alkoholowych, czy są pytania, wnioski do tego sprawozdania? Nie widzę. W związku z tym to 
sprawozdanie zostaje przyjęte.  
Do pkt 8 – Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – przystępujemy do punktu 8. 
porządku obrad „Sprawozdanie z realizacji Gminnego Programu Przeciwdziałania Narkomanii”. 
Materiały były omawiane na posiedzeniach komisji. Tu proszę również Przewodniczącą Gminnej  
Komisji Rozwiązywania Problemów Alkoholowych Panią Sekretarz Gminy Ewę Dłużyńską o kilka  
słów na ten temat. 
Sekretarz Gminy Pani Dłużyńska Ewa – Gminny Program Przeciwdziałania Narkomanii jest 
realizowany głównie w placówkach oświatowych, kulturalnych, w świetlicach wiejskich oraz w 
trakcie imprez masowych. Celem działania jest przede wszystkim zachęcenie młodych ludzi do 
realizacji własnych pasji pokazania, że zainteresowania i hobby mogą dać więcej wrażeń niż 
narkotyki. W Gimnazjum zorganizowaliśmy dla młodzieży koncert profilaktyczny „Wolności oddać 
nie umiem”. Powiem, że najwięcej działań jest właśnie prowadzone w Gimnazjum ze względu na 
wiek uczniów. Również szkoła Gimnazjum zgłosiła swój udział do konkursu „Szkoła wolna od 
dopalaczy”. Organizatorem konkursu jest Studium Prawa Europejskiego w Warszawie. W tym 
zakresie również pedagog z Gimnazjum uczestniczył w kursie na temat dopalaczy „Nowe wyzwania 
dla szkół oraz placówek oświatowych”. Ten program, konkurs będzie realizowany tak właściwie w 
tym roku, natomiast zgłoszenie nastąpiło już, przygotowania były już w ubiegłym roku. Pedagog 
szkolny przeprowadził w klasach gimnazjalnych zajęcia z uczniami na temat dopalaczy, jak się przed 
tym bronić wykorzystując różnego rodzaju filmy, które są zakupione ze środków edukacyjnych. Jak 
również przeprowadził spotkania z rodzicami i rodzice otrzymali ulotki dotyczące właśnie jak chronić 
dziecko przed narkotykami. Co roku w szkole, w Gimnazjum również realizowane są tematy 
konkursy wiedzy, a w ogóle w zakresie też HIV i AIDS. Dzieci dowiadują się jak się bronić, jak być 
asertywnym. Jak umieć powiedzieć „nie”. Również współpraca była tutaj w tym zakresie 
przeciwdziałania narkomanii ze Starostwem Powiatu Świeckiego, który organizował spotkanie 
„Dopalacze uzależnienie - problem realny, czy medialny”. Młodzież uczestnicząca wraz z 
pedagogiem w takim spotkaniu w powiecie zobaczyła też film pokazany przez Sanepid w Świeciu. 
Jak zachowuje się organizm człowieka, który zażywa no nie tylko narkotyki, ale dopalacze, czyli to, 
co jest gorsze niż narkotyk. Komenda Powiatowa Policji zorganizowała również konkurs na plakat o 
dopalaczach i akurat uczniowie Gimnazjum zajęli II miejsce. Ale ten plakat został wydrukowany i 
rozprowadzony po całym powiecie. Jest to dla nas zaszczyt, że akurat ten plakat wybrano, a nie inny. 
Co rocznie organizujemy również konkurs plastyczny dla szkól podstawowych osobno i osobno dla 
szkoły gimnazjalnej, czyli jak gdyby w dwóch kategoriach. Także podczas obchodów Dni Dragacza 
oraz gminnych dożynek prezentujemy materiały edukacyjne i informacyjne o przeciwdziałaniu 
narkomanii i wszystkich innych uzależnień i od alkoholu i od papierosów. Wszystkie te podjęte 
działania są finansowane ze środków Gminnej Komisji Rozwiązywania Problemów Alkoholowych. 
Dziękuję.  
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Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – dziękuję Pani Sekretarz za wypowiedź. Czy 
są pytania wnioski dotyczące sprawozdania z realizacji Gminnego Programu Przeciwdziałania 
Narkomanii? Nie widzę. Uznajemy w związku z tym, że sprawozdanie zostaje przyjęte.  
Do pkt 9 – Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – przystępujemy do punktu 9. 
porządku obrad „Oceny funkcjonowania Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej w Dragaczu”. 
Materiały Państwo otrzymaliście, na posiedzeniach komisji ocena była analizowana. Poproszę 
Kierownika Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej w Dragaczu Panią Dorotę Pikułę-Konieczka o 
kilka zdań wprowadzenia do tego tematu. Proszę uprzejmie. Wszystkich występujących będę prosił od 
tej pory tu do mównicy, ponieważ sesja jest filmowana i chcemy żeby później osoby występujące 
były po prostu rozpoznawalne po twarzy. Dziękuje uprzejmie i proszę o zabranie głosu.  
Kierownik GOPS-u Pani Dorota Pikuła-Konieczka – Panie Przewodniczący, wysoka Rado, 
szanowni Państwo. Gminny Ośrodek Pomocy Społecznej w Dragaczu realizuje zadania własne 
gminy i zadania zlecone na podstawie ustawy o pomocy społecznej. Taką zmianą w 2015 roku było 
to, że zmieniło się kryterium dochodowe uprawniające osoby korzystające z pomocy do świadczeń. 
I tak od 1 października 2015 roku kwota dla osoby samotnej wynosi 634,00 zł, natomiast dla osoby 
w rodzinie 514,00 zł. W 2015 r. wpłynęło łącznie 1.546 wniosków o pomoc. Przeprowadzono 1.620 
wywiadów środowiskowych w rodzinach i wydano łącznie 2.294 decyzje administracyjne. W roku 
ubiegłym odnotowano znaczny spadek osób korzystających z pomocy i to głównie tych, którzy 
korzystali z pomocy z tytułu bezrobocia. Widać to na lokalnym rynku pracy, gdzie zaczyna 
brakować osób do pracy takich solidnych, rzetelnych, które chciałyby podjąć pracę. W 2015 roku 
ośrodek pomocy realizował następujące zadania: przyznawano i wypłacano świadczenia rodzinne i 
alimentacyjne. Przyznawano i wypłacano zasiłki stałe, okresowe, celowe. Udzielano pomocy 
cudzoziemcom. Opłacano składki emerytalno-rentowe i zdrowotne od niektórych świadczeń. 
Organizowano i finansowano dożywianie dzieci w szkołach. Organizowano i świadczono usługi 
opiekuńcze i specjalistyczne usługi opiekuńcze dla osób z zaburzeniami psychicznymi. Są to 
między innymi usługi w formie pomocy psychologa, rehabilitacji i terapii dla dzieci autystycznych. 
Kierowano do domów pomocy społecznej i finansowano pobyt osób starszych w DPS.-ach. 
Organizowano zadania, realizowano zadania w zakresie przeciwdziałania przemocy w rodzinie i 
organizowano prace zespołu interdyscyplinarnego. Zatrudniono w zeszłym roku asystenta rodziny, 
który pracował z rodzinami mającymi problemy w wypełnianiu funkcji opiekuńczo-
wychowawczych i finansowano pobyt dzieci w rodzinach zastępczych i w placówce opiekuńczo-
wychowawczej. Organizowano również prace społeczno-użyteczne w porozumieniu z Powiatowym 
Urzędem Pacy i realizowano ustawę Karta Dużej Rodziny. Ponadto w 2015 roku Gminny Ośrodek 
Pomoczy Społecznej realizował projekt finansowany ze środków Unii Europejskiej w 100%, pod 
nazwą „ Krok ku zatrudnieniu”. W projekcie tym wzięło udział 33 osoby w wieku od 18-tego do 30-
tego roku życia. Były to osoby przede wszystkim bezrobotne zagrożone wykluczeniem społecznym, 
pochodzące z rodzin dziedziczących biedę, dziedziczących bezrobocie. Głównym zamierzeniem  
była integracja zawodowo-społeczna tych osób. Najpierw te osoby miały warsztaty z psychologiem, 
z doradcą zawodowym. Została im wytyczona indywidualna ścieżka zawodowa. Następnie odbyły 
kursy zawodowe, a po tym kursie każdy odbył 6-cio miesięczny staż w zakładzie pracy. 
Bezpośrednio po zakończeniu projektu aż 11 osób to jest bardzo wysoki wskaźnik, bo zakładaliśmy 
20% wskaźnik, uzyskaliśmy ponad 33%, bo 11 osób uzyskało zatrudnienie bezpośrednio po 
zakończeniu staży, a w tej chwili jest zatrudnionych na umowę o pracę 13 osób. Pozostałe osoby 
mam nadzieję, że są na tyle zmotywowane, że również poszukują prace i te pracę znajdą. Projekt 
ten został już skontrolowany przez instytucje pośredniczącą i w trakcie kontroli nie stwierdzono 
żadnych nieprawidłowości, ani uchybień. Zostaliśmy wręcz nagrodzeni, bo cała dokumentacja i  
przebieg był bardzo wysoko oceniony. W zakresie potrzeb chciałabym poinformować Państwa, że w 
obliczu starzejącego się społeczeństwa, coraz większej liczby osób starszych i niepełnosprawnych, 
które wymagają pomocy ośrodek pomocy złożył na początku tego roku wniosek do Urzędu 
Marszałkowskiego w Toruniu o dofinansowanie projektu „Nie jesteście sami”. Chcielibyśmy w tym 
projekcie wesprzeć 8 osób, tak wstępna diagnoza wyniosła. 8 osób starszych, które wymagają usług 
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opiekuńczych i tym osobom byłyby takie usługi zapewnione i 12 osób niepełnosprawnych, które 
wymagają osoby asystenta osoby niepełnosprawnej. Projekt ten miałby trwać 23 miesiące. 
Musielibyśmy później jeszcze przez 2 lata utrzymać taki stan, ale ja myślę, że prędzej czy później to 
czeka nas ta sytuacja i jest okazja żeby pozyskać środki zewnętrzne na realizację tego zadania. Dla 
wszystkich uczestników tego projektu założyliśmy wsparcie psychologa i specjalistyczne usługi 
rehabilitacyjne. Dla 5 osób wytypowanych zostanie zakupiony sprzęt rehabilitacyjny, a 3 osobom 
chcielibyśmy zlikwidować bariery architektoniczne albo wyremontować łazienki, coś takiego.  
Wartość całego projektu, o który wnioskowaliśmy w trzech kolejnych latach wyniesie ponad 
716.000,00 zł. Dziękuję bardzo.  
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – dziękuję Pani Kierownik. Pani pozostanie 
chyba, bo po co ma Pani bez przerwy chodzić. Dziękuje Pani Kierownik za dość długie 
wprowadzenie do punktu 9. do oceny funkcjonowania Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej w 
Dragaczu. Czy są do tej oceny pytania lub wnioski? Nie widzę. Jeśli chodzi o materiały 
opracowywane przez Panią Kierownik są tak szczegółowe i wyczerpujące, że wszystko wiemy. 
Dziękuję. 
Do pkt 10 – Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – przystępujemy do punktu 10. do 
analizy realizacji „Strategii Integracji i Rozwiązywania Problemów Społecznych Gminy Dragacz na 
lata 2011-2020 oraz w tym punkcie mamy również ocenę zasobów pomocy społecznej za 2015 rok.  
Materiały Państwo otrzymaliście, na posiedzeniach komisji były przeanalizowane. Obecnie poproszę 
Kierownika Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej w Dragaczu Panią Dorotę Pikułę-Konieczka o 
wprowadzenie do tego tematu. 
Kierownik GOPS-u Pani Dorota Pikuła-Konieczka – Panie Przewodniczący, wysoka Rado, 
szanowni Państwo. Gminna Strategia Integracji i Rozwiązywania Problemów Społecznych na lata  
2011-2020 wyznacza 3 cele strategiczne w realizacji lokalnej polityki społecznej. Przedstawiony 
szanownej Radzie raport przedstawia działanie wszystkich podmiotów zaangażowanych w realizację 
polityki społecznej na terenie gminy. Podmioty te to oczywiście Gminny Ośrodek Pomocy 
Społecznej,  Urząd Gminy, Gminna Komisja Rozwiązywania Problemów Alkoholowych, lokalne 
szkoły, Stowarzyszenie na rzecz rozwoju Gminy „Nasza Gmina”, policja, wszystkie sołectwa, 
wszystkie osoby zaangażowane w politykę społeczną. W przedstawionym opracowaniu znalazły się 
wszystkie te działania mieszczące się w poszczególnych obszarach tak zwanych celach 
strategicznych. Pierwszy cel to najogólniej mówiąc pomoc rodzinom ze szczególnym 
uwzględnieniem  potrzeb dzieci. Są tu zaangażowane ośrodek pomocy, lokalne szkoły. Następnie 
cel drugi to działalność mająca przeciwdziałać marginalizacji osób i rodzin zagrożonych 
patologiami. Tu głownie działa Gminna Komisja Rozwiązywania Problemów Alkoholowych, ale 
także ośrodek pomocy i wszyscy zaangażowani w problem nałogów. Trzeci obszar to praca w 
obszarze przeciwdziałania negatywnym skutkom bezrobocia i tu również ośrodek pomocy w 
Dragaczu i Urząd Gminy i wszyscy, którzy pomagają bezrobotnym. I obszar czwarty zapewnienie 
warunków prawidłowego funkcjonowania osób starszych i niepełnosprawnych. I w tym obszarze 
ośrodek pomocy, Gminna Przychodnia zdrowia, działający klub seniora i wszystkie podmioty, które 
realizują politykę społeczną w obszarze osób starszych i niepełnosprawnych. Wszystkie te działania  
przedstawione w tym raporcie ogólnie mówiąc mają polepszyć życie mieszkańców i zapobiec 
negatywnym zjawiskom społecznym. Dziękuję.  
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – dziękuję Pani. Czy są pytania, wnioski do 
analizy realizacji „Strategii Integracji i Rozwiązywania Problemów Społecznych Gminy Dragacz na 
lata 2011-2020 oraz do oceny zasobów pomocy społecznej za 2015 rok? Nie widzę. Dziękuję Pani 
Kierownik.  
Do pkt 11 – Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – Przystępujemy do punktu 11. 
Ocena funkcjonowania Zakładu Usług Komunalnych w Dragaczu. Materiały Państwo otrzymaliście, 
na posiedzeniach komisji były przeanalizowane. Chyba zaczniemy od wniosków komisji. Jako 
pierwsza komisja, która obradowała Komisja Rolna i Ochrony Środowiska. Proszę o zabranie głosu 
Przewodniczącego Komisji.  
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Radny Pan Piłat Ryszard – Komisja Rolna i Ochrony Środowiska na wniosek Radnego Pana 
Słupskiego Czesława wniosła o odrzucenie informacji ZUK za 2015 rok oraz o opracowanie 
nowego sprawozdania z działalności ZUK za 2015 rok. Dziękuję bardzo.  
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – dziękuję. Następna Komisja Oświaty, 
Kultury, Sportu i Ochrony Zdrowia. Proszę Przewodniczącą Panią Dorotę Dembińską. 
Radna Pani Dembińska Dorota – Komisja Oświaty, Kultury, Sportu i Ochrony Zdrowia przyjęła 
wniosek Pana Czesława Słupskiego i wnosi wniosek o odrzucenie informacji Zakładu Usług 
Komunalnych za rok 2015 oraz o opracowanie nowego sprawozdania z działalności.  
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – dziękuję Pani Przewodniczącej Komisji 
Oświaty, Kultury, Sportu i Ochrony Zdrowia. Głos zabierze Przewodniczący Komisji Rozwoju 
Gospodarczego i Finansów Pan Radny Galanty.   
Radny Pan Galanty Mieczysław – Komisja Rozwoju Gospodarczego i Finansów po informacji Pani 
Wójt, iż w czerwcu będzie szczegółowa analiza i informacja na temat Zakładu Usług Komunalnych 
popiera wniosek o odrzucenie informacji  aktualnej. 
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – dziękuję. Ja myślę, że chyba są trzy te same 
wnioski, tak i ja wnioski komisji przedstawię pod głosowanie. Kto jest za przyjęciem wniosków z 
komisji wszystkich trzech?  
Wniosek o odrzucenie informacji ZUK za 2015 rok oraz o opracowanie nowego sprawozdania 
z działalności ZUK za 2015 rok został przyjęty jednogłośnie, większością głosów, tj. 
otrzymując następującą ilość głosów: 15 – za, przeciwnych i wstrzymujących się - nie było.  
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – stawiam wniosek o ponowne rozpatrzenie 
tego punktu na najbliższej sesji Rady Gminy w miesiącu czerwcu. To już wynikało z wniosków 
komisji. Ja mam tylko taką prośbę do Pani Dyrektor ZUK. Ta informacja, która była przedstawiona 
to nie była ani informacja, ani sprawozdanie z działalności Zakładu Usług Komunalnych, tylko 
sprawozdanie finansowe. Sprawozdanie finansowe można traktować jak część działalności  ZUK-u 
i dobrze, że ono było podane, ale to nie wyczerpuje działalności Zakładu Usług. Proszę opisać to 
wszystko co robicie, a robicie bardzo dużo dla mieszkańców gminy Dragacz. Proszę przygotować 
taką informację w normalnej procedurze poprzez komisje. Materiały zostaną przeanalizowane. 
Będziemy z Panią rozmawiać na posiedzeniach komisji na pewno i wtedy trafi to na najbliższą 
sesję. Na tych posiedzeniach, które były w ubiegłym tygodniu żeśmy Panią nie prosili na 
posiedzenia, bo nie mieliśmy tych materiałów, które od Pani oczekiwaliśmy. Także wydaje  mi się, 
że to wszystko będzie poprawnie na sesji czerwcowej. Czy jeszcze w tej sprawie ktoś z Radnych 
chciałby zabrać głos?  Nie widzę. Jeszcze przegłosujemy rozpatrzenie tego punktu na sesji 
czerwcowej. Kto jest za rozpatrzeniem tego punktu działalności Zakładu Usług Komunalnych na 
sesji w miesiącu czerwcu proszę o podniesienie ręki? 
Wniosek o rozpatrzenie punktu o działalności ZUK za 2015 rok na sesji czerwcowej został 
przyjęty jednogłośnie, większością głosów, tj. otrzymując następującą ilość głosów: 15 – za, 
przeciwnych i wstrzymujących się - nie było.  
Do pkt 12 – Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – Przystępujemy do punktu 12. 
Sprawozdanie z działalności Gminnego Ośrodka Kultury, Sportu i Rekreacji w Górnej Grupie w 
2015r. Materiały były omawiane na posiedzeniach komisji. Obecnie proszę Panią Dyrektor Gminnego 
Ośrodka Kultury Sportu i Rekreacji w Górnej Grupie Katarzynę Młynek o kilka słów wprowadzenia. 
Dyrektor Gminnego Ośrodka Kultury Sportu i Rekreacji w Górnej Grupie Pani Młynek Katarzyna – 
Pani Przewodniczący, wysoka Rado. Sprawozdanie z działalności Gminnego Ośrodka Kultury, 
Sportu i Rekreacji za okres od 01 stycznia 2015 roku do 31 grudnia 2015 roku. Gminny Ośrodek 
Kultury Sportu i Rekreacji w Górnej Grupie jest organizatorem życia kulturalnego mieszkańców 
gminy Dragacz. Działalność Gminnego Ośrodka opiera się między innymi na organizowaniu imprez, 
konkursów takich jak: plastyczne, teatralne, recytatorskie, przegląd kolęd i pastorałek, zabezpieczenia 
czasu wolnego dzieci, młodzieży i osób dorosłych. Zabezpieczanie czasu wolnego to są okresy ferii i 
półkolonie organizowane dla dzieci z terenu całej gminy Dragacz. Organizujemy również wystawy, 
wycieczki, wyjścia grupowe, spotkania. Takie spotkania były w tym roku trzy organizowane: 



 12

profilaktyczne raka piersi, spotkanie profilaktyczne zdrowego stylu życia oraz spotkanie z historykiem 
Panem Mariuszem Żebrowskim. Gminny Ośrodek Kultury pisze również projekty. Takich projektów 
napisaliśmy w tym roku pięć, z czego na dwa dostaliśmy dofinansowania. Jeden z projektów jest to 
„Inicjuj z FIO” jest to finansowane przez Stowarzyszenie Kujawsko-Pomorski Ośrodek Wspierania 
Inicjatyw i Pozarządowych TŁOK i Stowarzyszenia Rozwoju Gminy Płużnica w ramach projektu 
Funduszu Inicjatyw Obywatelskich, tytuł tego projektu „Odkrywcy naszej historii”, a otrzymaliśmy 
mikrodotację do realizacji projektu w wysokości 3.467,00 zł. I drugim projektem, na który dostaliśmy 
dofinansowanie był to konkurs grantowy „Na dobry początek” organizowany przez fundację BGK 
Steczkowskiego. Wnioskodawcą był Gminny Ośrodek Kultury, dofinansowanie przeznaczone było na 
przygotowanie, prowadzenie zajęć dla dzieci, porady specjalistyczne dla dzieci i warsztaty dla 
rodziców. Napisaliśmy projekt pt. „Zawody na podwórku moich dziadków”. Koszt całego projektu 
9.000,00 zł, dostaliśmy dofinansowanie 8.100,00 zł. Stałe formy edukacji kulturalnej przeznaczonej 
dla dzieci i mieszkańców oraz młodzieży i mieszkańców to jest sekcja gry na gitarze, sekcja taneczna 
sekcja teatralna, sekcja aerobiku i fitnessu, aerobik 50+, klub seniora „Radosne serce”, nauka przez 
zabawę, sekcja judo, sekcja plastyczna oraz zajęcia świetlicowe. Pod nasze skrzydłami również działa 
klub „Radosne serca”. Jest to klub, w którego szeregach są członkowie z całej gminy Dragacz. Jest ich 
61, odbyli 10 spotkań, 4 wyjazdy na koncerty do filharmonii, teatru. Również biorą udział w 
sanatoriach i wczasach. Organizują wycieczki i współpracują z innymi klubami seniora z Osieka, z 
Łasina, z Grudziądza oraz z PTTK Grudziądz. Gminny Ośrodek Kultury współpracuje z sołectwami, z 
Gminną Komisją Rozwiązywania Problemów Alkoholowych, z GOPS-em, z placówkami oświaty z 
terenu gminy Dragacz. Dziękuję.  
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – dziękuję Pani Dyrektor. Czy są pytania, 
wnioski do sprawozdania z działalności Gminnego Ośrodka Kultury, Sportu i Rekreacji w Górnej 
Grupie w 2015 r.? Nie widzę. Dziękuję Pani Dyrektor. 
Do pkt 13 – Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – Następnym punktem porządku 
obrad jest „Sprawozdanie z działalności Gminnej Biblioteki Publicznej w Górnej Grupie w 2015 r.” 
Materiały były omawiane na wszystkich posiedzeniach komisji. Proszę Kierownika Gminnej 
Biblioteki w Górnej Grupie Panią Bogusławę Prokopowicz o kilka słów wprowadzenia. 
Kierownik Gminnej Biblioteki w Górnej Grupie Pani Bogusława Prokopowicz – Panie 
Przewodniczący, wysoka Rado, jakby ktoś nie widział, to tylko przypomnę w Bibliotece, działają 
dwie biblioteki: Gminna Biblioteka w Górnej Grupie i filia w Dragaczu. W Dragaczu jest w starym 
bardzo budynku, są liche warunki, wiemy, jak tam ktokolwiek był, jakie są warunki w bibliotece w 
Dragaczu. To nie będę o tym rozmawiać, bo wszyscy wiemy.  Może ilość zakupionych książek, bo 
u mnie będą cyfry. Liczba zakupionych książek ze środków od organizatora, czyli od samorządu 
222 sztuki, dotacja od Ministra Kultury i Dziedzictwa Narodowego 174 woluminu i liczba 
czytelników 533 osoby. Liczba odwiedzin w bibliotekach 4.469, liczba wypożyczeń 10.531, liczba 
wypożyczeń na miejscu 938 woluminów. To wypada liczba wypożyczeń na 100 mieszkańców, to 
wypada 146 na 100 mieszkańców. 146 woluminów, czyli na 1 mieszkańca 1,46 wolumina. Ponadto, 
jest czytelnia internetowa i w bibliotece w Dragaczu i w bibliotece w Górnej Grupie, gdzie jest 5 
komputerów do dyspozycji czytelników. Czynności bibliotekarskie nie są skomputeryzowane w 
bibliotece. Odbywa się to tradycyjnie jeszcze pisane, a nie z komputerem. Ponadto, co bym mogła 
jeszcze powiedzieć. No, że budynek jest stary, to już mówiłam 41 metrów, zresztą gminna 
biblioteka też ma tylko 41 metrów kwadratowych, także powierzchnia bardzo malutka. Liczę i 
czekam może się mi jeszcze przytrafi na koniec, przed emeryturą w większym budynku pracować. 
Ponadto biblioteka pozyskała fundusze z fundacji ORANGE dla bibliotek, na refundowanie 
Internetu dla Gminnej Biblioteki i filii w Dragaczu na kwotę 1.122,00 zł. I z programu „Nowości 
wydawnicze dla bibliotek” kwotę 4.042,00 zł. Zajęcia z dziećmi, bo biblioteki dziś to nie tylko 
wypożyczalnia, również zajęcia z dziećmi, taki rodzaj świetlicy. W Gminnej Bibliotece w maju 
zorganizowano dla przedszkolaków lekcje biblioteczne, gdzie oczywiście było całe przedszkole w 
ilości 75 dzieci. Było wyjątkowo fajnie. Tematem takiego spotkania było „Kwiaty wiosny i 
pierwsze kwiaty wiosenne”, bo podzieliłam to na dzieci w zależności od wieku żeby każde było 
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zainteresowane tym, o czym się mówi. Natomiast w filii w Dragaczu tam jest wiele więcej imprez 
typowo świetlicowych, ponieważ tam się odbywa życie kulturalne nasze z tej strony gminy 
mieszkańców. Tam oczywiście koleżanka przeprowadziła bardzo dużo zajęć: wyroby z masy solnej, 
ludziki z plasteliny, wycieczki po kwiaty polne, robienie zielnika, malowanie farbami, moja szkoła, 
moja rodzina, ulubione zabawy, czytanie książek o zwierzętach, urządzanie wystawek ze 
zrobionych prac, wakacje z dziećmi w bibliotece przy udziale 20 dzieci w okresie sierpnia, czytanie 
lektur "O psie, który jeździł koleją”, przy okazji lektura przeczytana, prace z filcu, wklejanie ziaren, 
czytanie bajek, rysunki „Jak spędzam mój ulubiony czas”, „Mój ulubiony zwierzak”, dekoracje 
biblioteki, kwiaty z papieru ekologicznego, liście z opisem naszych drzew i kwiatów. To 
przeprowadziła bibliotekarka z filii w Dragaczu. Czy są jeszcze jakieś pytania? Oczywiście udzielę 
odpowiedzi.  
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – dziękuję Pani Kierownik. Czy są pytania, 
wnioski do Pani Kierownik Gminnej Biblioteki w Górnej Grupie? Przewodniczący Komisji Rolnej 
Pan Piłat proszę uprzejmie. 
Radny Pan Piłat Ryszard – ja może mam taki apel do Pani Kierownik, czy nie warto by było 
rozważyć rozszerzenie księgozbioru Biblioteki Gminnej poprzez akcję „Przekaż używaną książkę”. 
Żeby rozpropagować w gminie celem dalszego wykorzystania tych książek przez inne osoby, które 
korzystają z naszej biblioteki, a których być może nie stać na nową. Dziękuję bardzo. 
Kierownik Gminnej Biblioteki w Górnej Grupie Pani Bogusława Prokopowicz – Panie 
Przewodniczący bardzo chętnie, jak będę miała większe pomieszczenie to bardzo chętnie, na tą 
chwilę, to przynoszą ludzie książki, też mieszkańcy z gminy i kto chce to wypożycza dalej te 
książki. Także jak mogę w miarę takie nowości, bo takich starych to naprawdę nie mam gdzie tego 
trzymać. A nie ma problemu żeby ktoś przynosił do biblioteki i przesyłam dalej te książki. Na tą 
chwilę tak się dzieje.   
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – czy są pytania? Tak, Pani Radna Kuchta. 
Radna Pani Kuchta Karolina – ja tutaj apeluję do władz samorządowych żeby miały na względzie 
stan lokalu, jeżeli to jest już wyjaśnione, że to jest nasz lokal, czy nie. 
Kierownik Gminnej Biblioteki w Górnej Grupie Pani Bogusława Prokopowicz – na pewno jest nasz. 
Radna Pani Kuchta Karolina – to żeby miały na względzie ewentualny remont i jeszcze jedno, z 
tego miejsca chciałbym podziękować Pani Wandzi, naszej bibliotekarce, bo jest to osoba 
nietuzinkowa i wszyscy w naszym sołectwie ją znają. Jest bardzo potrzebna i mam nadzieje, że 
będzie ze strony Państwa jakoś doceniona. Dziękuję.  
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – dziękuję, pochylimy się nad tym wnioskiem 
na pewno. Nie wiadomo czy w tym roku, bo na to potrzeba środki, ale będziemy mieć to na uwadze. 
Czy są dalsze pytania pod adresem Gminnej Biblioteki? Nie widzę. Podziękujemy Pani Kierownik 
za śliczne wystąpienie, za sprawozdanie.   
Do pkt 14 – Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – przystępujemy do punktu 
następnego porządku obrad „Sprawozdanie z realizacji programu współpracy Gminy Dragacz z 
organizacjami pozarządowymi oraz innymi podmiotami prowadzącymi działalność pożytku 
publicznego w 2015r.”. Materiały były omawiane na posiedzeniach komisji. Obecnie proszę 
Sekretarza Gminy Panią Ewę Dłużyńską o zabranie głosu. 
Sekretarz Gminy Pani Dłużyńska Ewa – Gmina Dragacz współpracuje z organizacjami 
pozarządowymi oraz z innymi podmiotami prowadzącymi działalność publiczną zgodnie z 
programem, który został przyjęty przez Radę Gminy. Działania są realizowane głównie w zakresie 
upowszechniania i rozwoju kultury fizycznej i sportu i tutaj gmina współpracuje z Gminnym 
Zrzeszeniem Ludowe Zespoły Sportowe Gminy Dragacz organizując zajęcia sportowe w zakresie: 
piłka nożna, piłka siatkowa, tenis stołowy, warcaby, szachy, lekkoatletyka oraz z Stowarzyszeniem 
„OLIMP” z Górnej Grupy w zakresie organizacji zajęć sportowych i rozgrywek piłki nożnej dla 
dzieci, a także z uczniowskim klubem sportowym „KOKO” na zadanie realizowane z zajęć 
sportowych i rozgrywek judo. W zakresie upowszechniania kultury i krajoznawstwa dzieci i 
młodzieży współpracujemy z Stowarzyszeniem działającym na Rzecz Rozwoju Gminy Dragacz 
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„Nasza Gmina” tutaj stowarzyszenie zorganizowało wycieczkę do parku linowego do Rulewa, ale też 
podjęliśmy współpracę z parafialnym zespołem Caritas, działającym przy parafii pod wezwaniem Św. 
Małgorzaty w Bzowie, który zorganizował wycieczkę do Kwidzyna, Gniewu i Pelplina dla dzieci z 
Fletnowa. Również w zakresie działalności na rzecz osób niepełnosprawnych podjęliśmy działania i 
współpracę ze Stowarzyszeniem na rzecz rozwoju gminy Dragacz „Nasza Gmina” była 
zorganizowana wycieczka do Torunia. Udział wzięło 20 osób niepełnosprawnych. No jest to spora 
grupa. Jeżeli będą tu jakieś pytania.  
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – dziękuję Pani Sekretarz za przybliżenie nam 
tego tematu. Czy są pytania, wnioski do Pani Sekretarz w zakresie realizacji programu współpracy 
Gminy Dragacz z organizacjami pozarządowymi oraz innymi podmiotami prowadzącymi działalność 
pożytku publicznego za rok ubiegły. Nie widzę. Dziękuję Pani Sekretarz. 
Sekretarz Gminy Pani Dłużyńska Ewa – Dziękuję.  
Do pkt 15 – Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – przystępujemy do punktu 15. To 
jest do podjęcia uchwały w sprawie zatwierdzenia sprawozdania finansowego Gminnej Przychodni w 
Dragaczu z siedzibą w Dolnej Grupie za 2015 rok. Materiały były omawiane na posiedzeniach 
komisji. Obecnie poproszę Dyrektora Gminnej Przychodni w Dragaczu z siedzibą w Dolnej Grupie o 
zabranie głosu, o ile można. 
Dyrektor Gminnej Przychodni w Dragaczu z siedzibą w Dolnej Grupie Pani Maj Teresa – Panie 
Przewodniczący, wysoka Rado, parę zdań na temat naszej działalności. Przychodnia działa na 
podstawie ustawy o działalności leczniczej z dnia 14 czerwca 2012 roku. Podstawową działalnością 
statutową przychodni jest świadczenie usług medycznych w zakresie POZ, ginekologii i 
stomatologii. Przychodnia czynna jest od poniedziałku do piątku. Umowy mamy podpisane tylko od 
poniedziałku do piątku, od godziny 8.00 do godziny 18.00. Jak wszystkie inne przychodnie w 
naszym województwie. W soboty, niedziele i święta opiekę sprawuje szpital grudziądzki lub szpital 
w Świeciu. Sprawozdanie nasze obejmuje okres od 01 stycznia 2015 r. do 31 grudnia 2015 r. 
Omawiamy w nim przychody, koszty, stan zatrudnienia, godziny przyjęć, wysokość podpisanych 
kontraktów z Narodowym Funduszem Zdrowia. W 2015 roku udzieliliśmy 25.178 porad w ramach 
POZ-tu, 2.456 porad ginekologicznych, 1.735 porad stomatologicznych. 90% przychodów 
przychodni są to przychody z Narodowego Funduszu Zdrowia. Pozostałe przychody to dotacja z 
Gminy na profilaktykę, czynsze, badania laboratoryjne oraz usługi ksero. W tym roku jednostka 
wygenerowała zysk. Co jeszcze mogę powiedzieć, że zostaliśmy też wyróżnieni przez mieszkańców 
gminy naszej, którzy w ankietach wysyłanych do Narodowego Funduszu Zdrowia, odbywało się to 
poza przychodnią, myśmy nie wiedzieli o tym, wytypowali nas, jako „Przychodnię przyjazną dla 
pacjenta”. W całym województwie kujawsko-pomorskim dostaliśmy 2 miejsce. Pierwsze w 
Bydgoszczy, my drugie miejsce. Jest to bardzo fajne dlatego, że tak duże przychodnie jak 
Inowrocław, czy inne, są daleko za nami. To wszystko.  
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – dziękuję Pani Dyrektor. Czy są pytania, 
wnioski? Pan Radny Galanty.  
Radny Pan Galanty Mieczysław – Panie Przewodniczący, Pani Dyrektor, chciałbym się dowiedzieć 
jak daleko, jakiś termin przybliżony przyjęć w Grupie. Mam na myśli Grupę to osiedle wojskowe i 
cywilne.  
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – proszę. 
Dyrektor Gminnej Przychodni w Dragaczu z siedzibą w Dolnej Grupie Pani Maj Teresa – więc my 
czekamy, w tej chwili na to żeby weszli stolarze. Mamy wszystko kupione, mamy wszystko 
przygotowane. Czekamy tylko, żeby ten budynek, to miejsce było wydane dla stolarza.  I umowy 
mamy i wszystko jest. Wszystkie zakupy mamy. Tak mi się wydaje, że to może być czerwiec. 
Czekamy jak tam skończą.  
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – Czy ktoś jeszcze? Pan Przewodniczący 
Radny Piłat. 
Radny Pan Piłat Ryszard – Pani Dyrektor faktycznie to, co Pani powiedziała jest prawdą, o zajęciu 2 
miejsca, bo jest pochwała dla Pani Dyrektor dla ośrodka zdrowia w Dolnej Grupie od mieszkańców, 
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którzy ostatnio przenieśli się do tej placówki z innych przychodni grudziądzkich, szczególnie 
dotyczy działalności gabinetu ginekologicznego oraz działalności rejestracji. Dziękuję bardzo.  
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – czy są jeszcze uwagi, pytania do Pani 
Dyrektor Przychodni? Nie widzę.  Dziękuję Pani za wystąpienie. Dziękuję również za 
sprawozdanie, bo chciałem powiedzieć, że tu akurat mamy w porządku obrad zatwierdzenie 
sprawozdania finansowego Gminnej Przychodni, a otrzymaliśmy dość informacji dodatkowych o 
działalności tej przychodni. Także za te opracowane materiały bardzo dziękuję. Obecnie proszę 
Przewodniczącego Komisji Rozwoju Gospodarczego i Finansów Radnego Pana Galantego 
Mieczysława o przedstawienie opinii dotyczącej projektu uchwały. 
Radny Pan Galanty Mieczysław – Komisja Rozwoju Gospodarczego i Finansów jest za przyjęciem 
projektu uchwały.  
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – proszę Przewodniczącą Komisji Oświaty, 
Kultury, Sportu i Ochrony Zdrowia Panią Radną Dembińską Dorotę o przedstawienie opinii 
dotyczącej projektu uchwały. Mówimy o projekcie uchwały nr X/92/16 w sprawie zatwierdzenia 
sprawozdania finansowego Gminnej Przychodni w Dragaczu z siedzibą w Dolnej Grupie za 2015 rok. 
Radna Pani Dembińska Dorota – Komisja Oświaty, Kultury, Sportu i Ochrony Zdrowia jest za 
przyjęciem projektu uchwały nr X/92/16.  
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – proszę Przewodniczącego Komisji Rolnej i 
Ochrony Środowiska Pana Radnego Piłat Ryszarda o przedstawienie opinii dotyczącej projektu 
uchwały. 
Radny Pan Piłat Ryszard – Komisja Rolna i Ochrony Środowiska jest za przyjęciem uchwały nr 
X/92/16. 
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – czy są uwagi lub zapytania do projektu 
uchwały nr X/92/16 w sprawie zatwierdzenia sprawozdania finansowego Gminnej Przychodni w 
Dragaczu z siedzibą w Dolnej Grupie za 2015 rok? Nie widzę. Przystępujemy do głosowania 
projektu Uchwały Nr X/92/16 w sprawie zatwierdzenia sprawozdania finansowego Gminnej 
Przychodni w Dragaczu z siedzibą w Dolnej Grupie za 2015 rok. 
Stwierdzam, że Uchwała Nr X/92/16 została przyjęta jednogłośnie, następującą ilością głosów: 
15 - za, przeciwnych i wstrzymujących się - nie było.  
Do pkt 16 – Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – kolejny punkt  dzisiejszej sesji to 
podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie upoważnienia Przewodniczącego Rady do 
reprezentowania Rady Gminy w sprawach skarg i wniosków. Projekt uchwały był omawiany na 
posiedzeniach komisji. Zmiana dotyczy tylko i wyłącznie godzin przyjmowania interesantów przez 
Przewodniczącego Rady, wtorek pozostaje bez zmian, ale od godziny 15.00 do godziny 17.00. Do tej 
pory ja urzędowałem od godziny 14.00 do 16.00, a Urząd czynny jest do 17.00. Więc tu po prostu 
chciałbym dyżur pełnić w czasie również urzędowania Urzędu Gminy. Jak ktoś przyjdzie do Urzędu 
Gminy, chciałby się ze mną spotkać żebym również był obecny. Proszę Przewodniczącego Komisji 
Rozwoju Gospodarczego i Finansów Radnego Pana Galantego Mieczysława o przedstawienie opinii 
dotyczącej projektu uchwały. 
Radny Pan Galanty Mieczysław – Komisja Rozwoju Gospodarczego i Finansów jest za przyjęciem 
projektu uchwały.  
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – proszę Przewodniczącą Komisji Oświaty, 
Kultury, Sportu i Ochrony Zdrowia Panią Radną Dembińską Dorotę o przedstawienie opinii 
dotyczącej projektu uchwały.  
Radna Pani Dembińska Dorota – Komisja Oświaty, Kultury, Sportu i Ochrony Zdrowia jest za 
przyjęciem projektu uchwały nr X/93/16.  
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – proszę Przewodniczącego Komisji Rolnej i 
Ochrony Środowiska Pana Radnego Piłat Ryszarda o przedstawienie opinii dotyczącej projektu 
uchwały. 
Radny Pan Piłat Ryszard – Komisja Rolna i Ochrony Środowiska jest za przyjęciem uchwały nr 
X/93/16. 
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Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – czy są uwagi lub zapytania do projektu 
uchwały? Nie widzę. Przystępujemy do głosowania projektu Uchwały Nr X/93/16 zmieniającej 
uchwałę w sprawie upoważnienia Przewodniczącego Rady do reprezentowania Rady Gminy w 
sprawach skarg i wniosków. 
Stwierdzam, że Uchwała Nr X/93/16 została przyjęta jednogłośnie, następującą ilością głosów: 
15 - za, przeciwnych i wstrzymujących się - nie było.  
Do pkt 17 – Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – Przystępujemy do punktu 17. 
Podjęcie uchwały w sprawie rozpatrzenia skargi na działalność Wójta Gminy. Materiały były 
omawiane na posiedzeniach trzech komisji rady gminy: rewizyjnej, oświaty, kultury, sportu i ochrony 
zdrowia oraz rozwoju gospodarczego i finansów. Ja w tej chwili przedstawię tą sprawę, bo wpłynęła 
do nas krótko przed posiedzeniami komisji. Dokładnie 11 kwietnia 2016r., nie, 12 kwietnia o dzień 
później, w dniu 12 kwietnia 2016 r. wpłynęła do Rady Gminy skarga Pani …….. i Pana …………, to 
jest rodzeństwo, na działalność Wójta Gminy Dragacz w zakresie dotyczący doprowadzenia wody do 
nieruchomości w miejscowości Dragacz. Skarżący domagają się wykonania przez gminę przyłącza 
wodociągowego do ich nieruchomości. Także w tym samym dniu był wniosek do Pani Wójt Gminy, 
jednocześnie skarga do Rady Gminy. Co prawda jak można się skarżyć na Wójta w tym samym dniu 
jak się robi wniosek, skoro Wójt Gminy nie miała po prostu czasu na to, żeby tą skargę w przeciągu, 
tak od ręki wziąć i załatwić. Żeśmy rozpatrywali tą skargę na posiedzeniu komisji. Chciałem jeszcze 
dopowiedzieć, że z datą 21 kwiecień 2016 r. do skarżących zostało wystosowane pismo Pani Wójt. Ja 
może zapoznam Państwa, bo tego pisma nie znacie, ale mniej więcej to się pokrywa z tym, co Pani 
Wójt wyjaśniała nam na posiedzeniach komisji.  
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG przedstawił treść odpowiedzi Pani Wójt do 
skarżących, która stanowi załącznik nr 2 do niniejszego protokołu.  
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – tyle w tym piśmie skierowanym do Państwa 
……………….. i ……………………… od Pani Wójt. Cały czas zresztą na wszystkich 
posiedzeniach komisji i wyraźnie wynikało z wypowiedzi Pani Wójt, że jest za udzieleniem pomocy   
Państwu, tylko najpierw musi być opracowana dokumentacja, musi być znany koszt, bo to jakby nie 
było jest inwestycja, no i musi być zgoda Rady Gminy na realizację tego zamierzenia 
inwestycyjnego. I to tyle, co z mojej strony. Ja bym prosił w tej chwili o opinie Komisji. Proszę 
uprzejmie Komisję Rewizyjną w to włączamy w rozpatrywanie skarg. Proszę Przewodniczącego 
Komisji Rewizyjnej Pana Radnego Chabuckiego o przedstawienie opinii. 
Radny Pan Chabucki Marcin – przedstawił opinię Komisji Rewizyjnej dotyczącą skargi.  
Opinia  Komisji Rewizyjnej stanowi załącznik nr 3 do niniejszego protokołu.  
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – dziękuję. Proszę Przewodniczącego Komisji 
Rozwoju Gospodarczego i Finansów radnego Pana Mieczysława Galantego o przestawienie opinii 
dotyczącej projektu uchwały. 
Radny Pan Galanty Mieczysław – Komisja Rozwoju Gospodarczego i Finansów jest za 
pozytywnym rozpatrzeniem uchwały dotyczącej niezasadności skargi. Dziękuję.  
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – dziękuję.Proszę Przewodniczącą Komisji 
Oświaty, Kultury, Sportu i Ochrony Zdrowia Panią Radną Dorotę Dembińską o przedstawienie opinii 
dotyczącej projektu uchwały. 
Radna Pani Dembińska Dorota – Komisja Oświaty, Kultury, Sportu i Ochrony Zdrowia jest za 
przyjęciem projektu uchwały nr X/94/16.  
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – chciałbym dodać, że nie ma opinii Komisji 
Rolnej i Ochrony Środowiska, ale Komisja Rolna obradowała wcześniej niż żeśmy przystąpili do 
rozpatrzenia skargi, dlatego nie ma jej opinii. Czy są uwagi, zapytania do projektu uchwały w 
sprawie rozpatrzenia skargi na działalność Wójta Gminy? Pani Radna Kuchta proszę.  
Radna Pani Kuchta Karolina – na posiedzeniu komisji, ja widzę tu jest wniosek na piśmie do 
Zakładu Usług Komunalnych o opracowanie jednolitych zasad dotyczących podłączania się do 
wodociągu gminnego dla wszystkich mieszkańców całej gminie. Jeżeli się decydujemy na 
jednakowe zasady załatwiania takich wniosków musimy zagwarantować środki i wtedy każdy z 
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wnioskodawców będzie miał jasne zasady czy woda do jego posesji zostanie doprowadzona, czy 
nie. Dziękuję.  
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – dziękuję, czy jeszcze ktoś z Radnych 
chciałby zabrać głos w tej sprawie? Nie widzę. Moment. Pani Radna, ja rozumiem, ale będziemy to 
na tym etapie rozmawiać jak będzie propozycja konkretna Pani Wójt w tej sprawie, bo na tym etapie 
my nie do końca jeszcze wszystko wiemy, jaki będzie koszt, jak z dokumentacją i kiedy to wejdzie 
do realizacji. Później będziemy o tym rozmawiać. Chce zabrać głos sam zainteresowany Pan 
……………..  Proszę bardzo. 
Mieszkaniec …………… Pan ………………. – tak, ja pierwsze, co ustosunkuję się do tego pisma, 
które otrzymałem, mianowicie ZUK.6/2016 21.04.2016r. od Pani Wójt przedwczoraj dostałem. 
Informuję: wpłata udziału w realizacji budowy sieci wodociągowej dokonana 5.10.88 przez nas była 
opłatą za udział w budowie wodociągu wiejskiego, który zrealizowano także z tej wpłaty i Urząd 
Gminy zarabia z tego tytułu ze sprzedaży wody mieszkańcom Dragacza w kierunku Małego 
Lubienia i Wielkiego Lubienia, a my do dziś nie mamy pożytku z tej inwestycji, bo zostaliśmy 
pominięci. A może należy nam się dywidenda, do czasu włączenia nas do sieci wodociągowej? 
Wystąpię do sądu o koszt, koszty jakie tracę, bo z tytułu tego nieruchomość nie może jak to mówią 
żyć, bez wody nie ma życia. Planowany termin włączenia nas do sieci w roku 2017 jest terminem 
pisanym tak zwanym palcem po wodzie. To jest uzależnione jest od jakiś oszczędności, od jakiś 
pieniędzy z innych źródeł, które nie gwarantują wykonania w tym terminie. Trzy. Partycypacja 
społeczeństwa w kosztach budowy sieci wodociągowej była przez nas znana tej zasady i nie należy 
kolejny raz manipulować w odpowiedzi, że oczekiwaliśmy przyłącza do posesji, tylko tym 
przyłączem odkładano nas w czas. Działka, droga, dojazd była drogą gminną i w tym przypadku 
była to sieć lub inaczej zwany magistralą, po 2009 roku, jak podzieliliśmy nieruchomość, bo tak 
była wspólnota, a tak mamy każdy odrębną własność z siostrą. I kolejny podpunkt. 2008 r. Urząd 
Gminy wydając warunki zabudowy dla naszych działek budowlanych stwierdził, że istnieje 
uzbrojenie terenu i jest wystarczające. Co przeczy prawdzie, wody nie doprowadzano do działek  
191 do dzisiaj, a my mamy tylko przyłącze wykonać na odcinku 10-15 metrów w zależności, który 
to będzie, to już wtedy wodomierze na własny koszt, w którym to będzie budynku podłączony. 
Wody do dziś nie mamy. W dokumentach wydanych przez Wójta Gminy poświadcza się, decyzja o 
warunkach zabudowy, że jest woda na działce, więc jest to po prostu zakłamanie prawdy. Sąsiad, 
który jest również w działkę 191, 21 kwietnia 2016 r. złożył do Pani Wójt prośbę. Proszę o 
wykonanie sieci wodociągowej Pan ………, Dragacz …... Umożliwienie mi wykonania 
przyłączenia tej drogi do wody. I tutaj też jest drugi odbiorca i też oczekuje. Ten Pan był wiadomy 
Pani Dyrektor ZUK, Pani Czarneckiej, ponieważ my ten temat drążymy proszę Państwa od czerwca, 
lipca, sierpnia i tak dalej, aż do listopada ubiegłego roku. Pani Wójt była osobiście, Pani Dyrektor 
była osobiście na działce, był syn świadkiem tej rozmowy. Wykonamy przyłącze w ciągu tygodnia. 
Przyjechała z Panem Borkiem. Po spotkaniu z Panią Wójt, która również przyjechała z komisją 
padła decyzja wykonamy to najpóźniej wiosną 2016r. Więc Państwo ile można znosić takiej 
bezwładności. I władza po prostu kpi z obywatela. Czy ja 30 lat czekam na tą wodę i teraz jestem co 
trochę omamiany innymi decyzjami. Ja nie mam tutaj jakiś po prostu potrzeb jak tylko tą wodę.  Dla 
przykładu podam pismo. Jest autentyczne z 88 roku i kto, jak nie kto podpisał przyjęcie. Pan 
Przewodniczący Społecznego Komitetu Budowy Wodociągu przy Urzędzie Gminy w Dragaczu. 
Wpłynęło 4.12.1992r. Jest tu Pani Sekretarz proszę bardzo.  
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – my znamy te wszystkie dokumenty Panie 
….., były przedmiotem na posiedzeniach. Chwileczkę ja Panu zaraz udzielę głosu. Proszę szanować 
nasz czas, bo my nie mamy jednego punktu porządku obrad, tylko 30. I proszę po prostu tylko 
przedstawiać te sprawy, które dotyczą tej skargi. Proszę. 
Sekretarz Gminy Pani Dłużyńska Ewa – jeżeli chodzi o pismo, które teraz Pan mi wręczył. Jest to 
pismo nie Pana, a Pana siostry. Jest tutaj podpis …………. I złożyła do Przewodniczącego 
Społecznego Komitetu Budowy Wodociągu przy Urzędzie Gminy w Dragaczu. Przewodniczącym 
Społecznego Komitetu był Przewodniczący Rady. Ja byłam inspektorem obsługi rady. Jeżeli ktoś 
przyniósł pismo do osoby Społecznego Komitetu, nie, to jest zbieżność akurat, że Przewodniczący 
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Społecznego Komitetu był Przewodniczącym Rady. Mówimy o śp. Panu …………... Więc ja nie 
wyobrażam sobie nie przyjąć dla niego korespondencji. W związku z tym pokwitowałam i jest mój 
podpis i ja tego się nie wypieram, ale to jest 88 rok i Pan mi nie może zarzucać, ze nie wiem 28 lat 
temu nie wiem, co ja zrobiłam. Ja podpisałam i pismo wpłynęło.  
Mieszkaniec ………. Pan ………. – bardzo dziękuję za przyznanie się. Otóż to Państwo wiecie 
teraz dokładnie, że ja nie byłem w „Jagience” z tym pismem. Ja byłem w Urzędzie Gminy.   
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – jeszcze raz Panie …….., niech Pan szanuje 
nasz czas. Proszę mówić.  
Mieszkaniec ……….Pan ……….– oczywiście, temat jest poważny i poważne będą działania, 
ponieważ no oszukano mnie kolejny raz. Dlatego te działania będą bardziej zdyscyplinowane, jeśli 
tu dziś nie otrzymam konkretnej decyzji, kiedy ta woda będzie. Bo z tego pisma nie ma. Występuję 
tu w imieniu też siostry, także cokolwiek wypowiedziałem także i w jej imieniu. Także proszę mi 
nie mówić, że ja tu mówię za kogoś, czy za siebie. Jeśli chodzi o dalsze działania to one będą 
poważne. Wiecie Państwo, że ten temat ja poważnie traktowałem i traktuje. W tej sprawie, jako 
radny, będąc w poprzedniej kadencji nie występowałem do nikogo i o nic, ale teraz proszę bardzo. 
Dalsze działania Pan tylko zapozna się, Pan Mecenas, jako prawnik, że takie działania będą. Jeśli 
chcecie Państwo mieć wojnę, będziecie ją mieli. Wojnę o prawdę. O prawdę, która musi zwyciężyć.  
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – Panie …….., przy wszystkich tu obecnych, 
niech Pan powie, dlaczego rodzice po oddaniu sieci wodociągowej w Dragaczu nie przyłączyli się 
do niej, tak jak to zrobili tysiące ludzi na terenie gminy Dragacz, za wyjątkiem osiedli, nie, a tak my 
wszyscy, ja, Pani Radna Kuchta, wiele innych ludzi przyłączało się na swój koszt do głównej sieci 
wodociągowej. Ja zadałem Panu to pytanie na posiedzeniu Komisji, nie dostałem odpowiedzi.  
Mieszkaniec ……….Pan ……….– odpowiem Panu, rodzice już nie żyli, od 88 r. ojciec zmarł, 
mama w 82 r. Ja się pobudowałem, od 77 r. mieszkam w ………... Siostra mieszka w ……………. 
Jest to nasze gniazdo rodzinne i nie likwidujemy je, a Urząd Gminy nam je zlikwidował, bo nie 
mogliśmy użytkować należycie. Taka jest prawda. Dziękuję.  
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – chce zabrać głos Pan Radny Pilarski. Proszę 
uprzejmie. 
Radny Pan Pilarski Rafał – Panie ……… chciałem Pana zapytać, czy Pan tam w ogóle mieszka na 
tej nieruchomości? 
Mieszkaniec ……….Pan ……….– a jakże.  
Radny Pan Pilarski Rafał – tak? W Dragaczu? 
Mieszkaniec ……….Pan ……….– tak. 
Radny Pan Pilarski Rafał – Pan tam mieszka?  
Mieszkaniec ……….Pan ……….– proszę? 
Radny Pan Pilarski Rafał – Chciałem zapytać, czy Pan tam w ogóle mieszka? 
Mieszkaniec ……….Pan ……….– no jak jadę to mieszkam.  
Radny Pan Pilarski Rafał – bo myślałem, wie Pan, chodzi o to żeby wpierw podłączać wodociąg 
tam, gdzie są realne potrzeby mieszkańców, a nie gdzie stoją puste nieruchomości. Przecież z tym 
walczyliśmy w ubiegłej kadencji. 
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – dziękuję. Czy ktoś z Radnych chce zabrać 
głos w tej sprawie? Nie widzę. Ja przedstawię projekt uchwały.  
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG przedstawił projekt uchwały Rady Gminy 
Dragacz nr X/94/16 w sprawie rozpatrzenia skargi na działalność Wójta Gminy. 
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – po prostu ta sprawa musi doczekać się finału, 
poczekamy na działania Pani Wójt Gminy. Sprawa trafi do Rady Gminy i wtedy będziemy ja 
rozpatrywać. Czy do tego projektu ktoś ma pytania lub uwagi z Radnych? Przystępujemy do 
głosowania.   
Stwierdzam, że Uchwała Nr X/94/16 została przyjęta, następującą ilością głosów: 14 - za, 
przeciwnych - nie było i przy 1 - wstrzymującym się.  
Do pkt 18 – Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – przystępujemy do punktu 18. to 
podjęcie uchwały w sprawie rozpatrzenia skargi na działalność Wójta Gminy Dragacz. Materiały były 
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omawiane na posiedzeniach komisji. Z tym, że ta skarga wpłynęła dopiero po sesji styczniowej. 
Dopiero dzisiaj może być rozpatrzona, ale skarżący się otrzymał od nas pismo, że będzie 
rozpatrzona na następnej sesji.  
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG przedstawił projekt uchwały Rady Gminy 
Dragacz nr X/95/16 w sprawie rozpatrzenia skargi na działalność Wójta Gminy. 
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – zasadną dlatego, bo jest to droga gruntowa w 
zasadzie prawo nie zezwala stosowania progów zwalniających na drogach gruntowych. Jednak 
biorąc pod uwagę zachowania warunków bezpieczeństwa dla mieszkańców wsi Dragacz, a przede 
wszystkim dzieci, bo tam jest szkoła podstawowa, komisja na miejscu, zresztą za chwilę opinię 
będziemy słyszeć, uznaje, że tylko pierwszy próg od strony wału, od strony tej drogi wojewódzkiej 
należy usunąć, ale przeczytam: „Zobowiązuje się Wójta Gminy Dragacz do likwidacji pierwszego 
progu zwalniającego w miejscowości Dragacz przy wjeździe z drogi wojewódzkiej 207 a pozostałe 
progi zwalniające należy ponownie wyprofilować. Ostateczny termin realizacji powyższego 
obowiązku ustala się na 31 maja 2016 r. Zobowiązuje się Przewodniczącego Rady gminy do 
powiadomienia Pana ……………………......... o sposobie załatwienia skargi.”.  Ja rozumiem, że 
Pan jest tu obecny? Tak. Proszę Pana dodam od siebie ja mieszkam tu na miejscu, nie przy tamtej 
drodze, tylko przy innej, tu po lewej stronie. Ja bym najlepiej gdybym mógł to bym kilka progów 
założył, kilka. Są szaleńcy na tych drogach gruntowych, a jeszcze jak ona nie ma dziur, jest równa, 
to po prostu przekraczają potężne szybkości, ta kurzawa idzie na dom, na zwierzęta, trujemy się 
wszyscy. Ja rozumiem Pana, bo Pan jest tylko użytkownikiem drogi, a nie mieszkańcem i te progi 
Panu na pewno utrudniają przejazd. Ja po prostu w to wierze i wiem jak to jest, ale z drugiej strony 
biorąc pod uwagę bezpieczeństwo ludzi, po prosu no taka jest konieczność żeby te progi były. 
Zresztą chciałem powiedzieć, że w niedługim czasie te drogi będą utwardzane i wtedy już prawo 
zezwala po prostu na ustawianie tych progów zwalniających i one będą. Po prostu mamy coraz 
więcej zachodnich samochodów, jeżdżą niektórzy a szczególnie młode pokolenie ma, po prostu lubi 
szybko jeździć i dla celów bezpieczeństwa te progi muszą być. Teraz proszę najpierw 
Przewodniczącego Komisji Rolnej przedstawienie swojej opinii. Pan jak będzie chciał to później ja 
Panu udzielę głosu. Dobrze. Proszę Przewodniczącego Komisji Rolnej. Nie, nie, za chwilę, niech 
Przewodniczący jeszcze Komisji Rolnej, a później Pan, dobrze? Proszę Przewodniczącego Komisji 
Rolnej o odczytanie stanowiska.  
Radny Pan Piłat Ryszard – odczytał opinię Komisji Rolnej i Ochrony Środowiska. 
Opinia Komisji Rolnej i Ochrony Środowiska stanowi załącznik nr 4 do niniejszego protokołu.    
Radny Pan Piłat Ryszard – dodam podczas wizji lokalnej jedna Pani, która tam właśnie mieszka, 
sąsiaduje, mieszka naprzeciwko Pana, który złożył wniosek o likwidację powiedziała, że ona wręcz 
żąda żeby te progi zwalniające były, bo ma małe dzieci. Ludzie w różnym wieku, młodzi, starzy, 
przekraczają dozwolone prędkości na obszarze zabudowanym i bała się o życie tych swoich dzieci.  
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – dziękuję i teraz poproszę kolejną komisję. 
Komisja Rewizyjna ma, tak, opinię. Proszę Przewodniczącego Komisji Rewizyjnej. 
Radny Pan Chabucki Marcin – przedstawił opinię Komisji Rewizyjnej dotyczącą skargi.  
Opinia Komisji Rewizyjnej stanowi załącznik nr 5 do niniejszego protokołu.  
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – dziękuję Przewodniczącemu Komisji 
Rewizyjnej. Proszę Przewodniczącego Komisji Rozwoju Gospodarczego i Finansów Radnego Pana 
Mieczysława Galantego o przestawienie opinii dotyczącej projektu uchwały. 
Radny Pan Galanty Mieczysław – Komisja Rozwoju Gospodarczego i Finansów jest za przyjęciem 
projektu uchwały. 
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – dziękuję.Proszę Przewodniczącą Komisji 
Oświaty, Kultury, Sportu i Ochrony Zdrowia Panią Radną Dorotę Dembińską o przedstawienie opinii 
dotyczącej projektu uchwały. 
Radna Pani Dembińska Dorota – Komisja Oświaty, Kultury, Sportu i Ochrony Zdrowia jest za 
przyjęciem projektu uchwały nr X/95/16.  
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Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – czy są uwagi i zapytania? Teraz udzielam, 
Pan się zgłasza, czyli skarżący, proszę o zabranie głosu Pana …………….. Proszę uprzejmie. Ja 
bym prosił do mikrofonu. Do mikrofonu, bo nie będzie zapisu Pana wypowiedzi. Nie będzie zapisu, 
wie Pan. Do mikrofonu. 
Pan ……………………………– w tej sytuacji jak jest, nie ma sensu rzeczywiście dyskutować na 
ten temat. Życzę Radzie Gminy, w ogóle Gminie tworzenia swojego, regionalnego prawa. Dziękuję 
za głos. Do widzenia. 
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – Panie Stachowski Rada Gminy bierze  
odpowiedzialność na siebie. My mamy do wyboru, albo prawo, albo bezpieczeństwo tych dzieci, 
które chodzą do szkoły. 
Pan …………………………– powodzenia życzę w tworzeniu własnego prawa. Odwołam się od tej 
decyzji. 
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – no trudno. Proszę uprzejmie. My nie 
widzimy możliwości innego rozwiązania. Pan Radny Pilarski. 
Radny Pan Pilarski Rafał – ja chciałem powiedzieć, że oczywiście, zostanie Pan jeszcze chwile, czy 
już Pan ucieka? Dobrze.  
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – Pani Radna Kuchta proszę. 
Radna Pani Kuchta Karolina – rzeczywiście ten projekt uchwały jest taki „salomonowy” 
powiedziałabym trochę. Zobaczymy w jaki sposób zostaną wyprofilowane te progi do 31 maja 
2016r. i czy się tam da jeździć. Jeżeli się nie będzie dawało jeździć, nie wiem czy sama nie złożę 
skargi w takim razie na istnienie tych progów, bo tak jak Pan tutaj powiedział mieszkańcy Dragacza 
Mocno podzieleni i ja wiem, że one jakby zapewniają bezpieczeństwo. No, ale trzeba jakby 
wysłuchać również tej drugiej strony. Na pewno trzeba je odpowiednio wyprofilować i nie wiem, 
czy nie zmniejszyć jeszcze ich ilości.  
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – była Pani na miejscu przy wizji. Szkoda 
tylko, że do końca, trzeba było mówić wszystko to. Dobra. Głos zabierze, zgłaszał się Pan 
Przewodniczący Komisji Rolnej, Pan Radny Piłat. 
Radny Pan Piłat Ryszard – Panie Przewodniczący, proszę Państwa dwa słowa odnośnie tych 
progów zwalniających. Przepisy nie określają jednoznacznie, jaka wysokość, jaka długość, kąt 
pochylenia tych progów zwalniających. Myśmy już rozmawiali z Panem Młynkiem Andrzejem, 
który w sposób, że tak powiem umiarkowany wykona modyfikację tych progów i uważam, że nie 
będzie takich sytuacji, że będziemy obrywać zawieszenia, czy tam rury wydechowe w 
samochodach. Dziękuje bardzo.  
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – Pan Radny Chabucki.  
Radny Pan Chabucki Marcin – ja bym chciał powiedzieć Panie Przewodniczący, że Pani Radna 
Kuchta nie pierwszy raz na komisji mówiła o ilości o zasadności tych wszystkich progów, także nie 
odbierajmy Rani Radnej ona ten problem podnosi od jakiegoś czasu. Czy jest potrzeba, że tyle tych  
progów faktycznie musi być, a na pewno trzeba dbać o bezpieczeństwo dzieci, ale trzeba 
zweryfikować zasadność tych wszystkich progów, czy ich faktycznie nie jest za dużo, bo 
mieszkańcy są podzieleni, to jest  pierwsza skarga, tych skarg może być więcej.  
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – Pan Radny Brejna. 
Radny Pan Brejna Jerzy – Panie Przewodniczący ja na komisji złożyłem wniosek o umieszczenie 
znaków 30 km przed tablicą teren zabudowany. Jeżeli się będziemy stosować do tych prędkości, to 
się nic nie stanie przejeżdżając przez te progi, a bezpieczeństwo jest najważniejsze prawda.  
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – dziękuję. Kto jeszcze w tej sprawie? Ja bym 
tak wywołam Pana Sołtysa Dragacza, bo Pan nie był obecny na wizji, ani nikt z Rady Sołeckiej. 
Jakie jest Pana zdanie?   
Sołtys Dragacza Pan Zięba Dariusz – szanowna Rado, szanowny Panie Przewodniczący, pierwsze 
słowa, które tutaj bym podważył to społeczność Dragacza nie jest podzielona tymi progami. W 
Urzędzie Gminy znajdują się 3 wnioski mieszkańców, którzy mieszkają na tych drogach i każdy z 
mieszkańców, ja dwa dokumenty sam osobiście chodziłem po domach i każdego z osobna i 
wszystkich razem pytałem, czy są za tymi progami i każdy z mieszkańców na drogach, na których 
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są te progi, są za. Natomiast ci, którzy jak to się mówi skracają sobie i nie jadą główną drogą, tylko 
objeżdżają tutaj prawda koło szkoły, czy tą następną, im przeszkadzają te progi również, jako 
mieszkańcom Dragacza. Ale mogliby wybrać, mają alternatywę, że mogą jechać troszeczkę dalej to 
nie. Na przykład do Urzędu Gminy, to wolą jechać po tych progach i potem się skarżyć, że im to 
przeszkadza.  Kwestia, Pan tu powiedział, że ustawić znaki „30”. Przed progami zwalniającymi były 
znaki drogowe koło szkoły 20/h. No niestety niestosowane. Nawet zostało uszkodzone ogrodzenie 
„Bożej Męki”, która znajduje się „wiza wi” prawda szkoły, bo Pan nie wyrobił zakrętu, wszedł z 
taką prędkością, że no zatrzymał się na ogrodzeniu „Bożej Męki”. Całe szczęście, że nie potłukł 
kapliczki. Także mają sens, mają cel. Natomiast ci, którzy się skarżą, że one przeszkadzają to są 
tylko ci, którzy jeżdżą tymi drogami, bo skracają sobie drogę. Nie jadą główną, przecież każdy 
może jechać główna drogą, objechać prawda te progi, są drogi alternatywne i nie trzeba się pchać 
polnymi drogami tam prawda, koło nas. Natomiast, co spowodowało. Te progi zwalniające 
spowodowały to, że większość ludzi jeździ wolniej, dużo wolniej. Nie trzeba, prawda uciekać, 
dzieci nie muszą uciekać z rowerami na pobocze, bo ludzie zwalniają. I te progi oczywiście są 
również niszczone, bo kilkakrotnie zauważyłem, że wjeżdżają prawda samochodami na szczyt i 
zwłaszcza wtedy, kiedy są nowe usypane, nowe ugniecione. Wjeżdżają na krawędź, zaciągają tylny, 
ręczny hamulec, no, a przednimi kołami, przy przednionapędowych pojazdach są one rozkopywane, 
że tak powiem, ale to już tam na marginesie. Wszyscy ci, którzy prawda podpisali się pod tymi 
petycjami są za tym, aby pozostawić te progi. Oczywiście je usypywać do takiej, tam żeby nie było 
szkód, żeby nie było pretensji, że są za wysokie, ale byśmy chcieli żeby cały czas te progi 
zwalniające pozostały w tych miejscach, co są. Dziękuję bardzo.  
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – dziękuję bardzo. Czy jeszcze ktoś w sprawie 
projektu uchwały chciałby zabrać głos? Nie widzę. Przystępujemy do głosowania projektu uchwały 
nr X/95/16 w sprawie rozpatrzenia skargi na działalność Wójta Gminy. 
Stwierdzam, że Uchwała Nr X/95/16 została przyjęta, następującą ilością głosów: 14 - za, 
przeciwnych - nie było i przy 1 - wstrzymującym się.  
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – ogłosił przerwę, od 1305 do 1317. 
Do pkt 19 – Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – proszę Państwa wznawiam 
obrady po przerwie. Przystępujemy do punktu 19, to jest do podjęcia uchwały w sprawie poparcia 
apelu Rady Miejskiej Grudziądza o wsparcie działań naprawczych dla Regionalnego Szpitala 
Specjalistycznego im. dr. Wł. Biegańskiego w Grudziądzu. Materiały były omawiane na 
posiedzeniach komisji. Proszę Sekretarza Gminy Panią Ewę Dłużyńską o zabranie w tej sprawie 
głosu. 
Sekretarz Gminy Pani Dłużyńska Ewa – szanowni Państwo Prezydent miasta Grudziądza wystąpił 
do nas z prośbą o podjęcie uchwały popierającą apel Rady Miejskiej Grudziądza w sprawie działań 
naprawczych dla Szpitala Regionalnego w Grudziądzu. Ponieważ szpital obsługuje również naszych 
mieszkańców uważamy, że ta uchwała poparcia takiej inicjatywy poprzez podjęcie uchwały jest 
zasadne.  Dziękuję.  
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – dziękuję Pani Sekretarz. Obecnie proszę 
Przewodniczącego Komisji Rozwoju Gospodarczego i Finansów Pana Radnego Mieczysława 
Galantego o przestawienie opinii dotyczącej projektu uchwały. Mówimy o projekcie uchwały nr 
X/96/16 w sprawie poparcia apelu Rady Miejskiej Grudziądza o wsparcie działań naprawczych dla 
Regionalnego Szpitala Specjalistycznego im. dr. Wł. Biegańskiego w Grudziądzu. Panie 
Przewodniczący, Pan ma głos.  
Radny Pan Galanty Mieczysław – Komisja Rozwoju Gospodarczego i Finansów jest za przyjęciem 
projektu uchwały. 
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – dziękuję.Proszę Przewodniczącą Komisji 
Oświaty, Kultury, Sportu i Ochrony Zdrowia Panią Radną Dorotę Dembińską o przedstawienie opinii 
dotyczącej projektu uchwały. 
Radna Pani Dembińska Dorota – Komisja Oświaty, Kultury, Sportu i Ochrony Zdrowia jest za 
przyjęciem projektu uchwały nr X/96/16.  
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Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – proszę Przewodniczącego Komisji Rolnej i 
Ochrony Środowiska Pana Radnego Piłat Ryszarda o przedstawienie opinii dotyczącej projektu 
uchwały. 
Radny Pan Piłat Ryszard – Komisja Rolna i Ochrony Środowiska jest za przyjęciem uchwały nr 
X/96/16. 
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – dziękuję. Czy są uwagi lub zapytania do 
projektu uchwały? Nie widzę. Przystępujemy do głosowania projektu Uchwały Nr X/96/16 w 
sprawie poparcia apelu Rady Miejskiej Grudziądza o wsparcie działań naprawczych dla Regionalnego 
Szpitala Specjalistycznego im. dr. Wł. Biegańskiego w Grudziądzu. 
Stwierdzam, że Uchwała Nr X/96/16 została przyjęta jednogłośnie, następującą ilością głosów: 
15 - za, przeciwnych i wstrzymujących się - nie było.  
Do pkt 20 - Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – przystępujemy do punktu 20. 
Podjęcie uchwały w sprawie przekształcenia Szkoły Podstawowej im. 16 Pułku Ułanów Wlkp. w 
Grupie poprzez likwidację Filii w Bratwinie Szkoły Podstawowej im. 16 Pułku Ułanów Wlkp. w 
Grupie. Materiały były omawiane na posiedzeniach komisji. Obecnie poproszę Dyrektora 
Samorządowej Administracji Placówek Oświaty Panią Jolantę Pernak o zabranie głosu. 
Dyrektor Samorządowej Administracji Placówek Oświaty Pani Pernak Jolanta – Panie 
Przewodniczący, wysoka Rado, projekt uchwały w sprawie przekształcenia Szkoły Podstawowej w 
Grupie poprzez likwidację Filii tej Szkoły Podstawowej w Bratwinie jest drugim etapem 
przekształcenia. Pierwszym etapem była uchwała podjęta w styczniu o zamiarze, a następnie po 
dopełnieniu warunków ustawowych można przystąpić do podjęcia uchwały w sprawie przekształcenia 
Szkoły Podstawowej w Grupie. Otrzymaliśmy postanowienie Kujawsko-Pomorskiego Kuratora 
Oświaty w sprawie pozytywnej opinii do projektu uchwały o przekształceniu szkoły, jak również 
zostało wystosowane pismo do Związku Zawodowego, jedynego działającego w szkołach, czyli 
Związku Nauczycielstwa Polskiego z prośbą o wydanie opinii. W ustawowym terminie opinia nie 
wpłynęła, co oznacza rezygnację Związku z wydania takiej opinii. Również rodzice uczniów zostali 
zawiadomieni o zamiarze, o przekształceniu Szkoły Podstawowej w Grupie poprzez likwidację Filii 
w Bratwinie, czyli warunki zostały spełnione. Uzasadnieniem do tego projektu jest przede 
wszystkim niewielka liczba uczniów w szkole w Bratwinie. W ubiegłym roku szkolnym było tam 
uczniów dziewięcioro w jedynej klasie, w klasie III.  W tym roku szkolnym jest tam uczniów ośmiu 
w klasie I. W następnych latach sytuacja demograficzna nie ulegnie zmianie. W szkole, w budynku, 
w którym w tej chwili jest szkoła filialna funkcjonuje i będzie funkcjonował oddział przedszkolny, 
bo takie są potrzeby na tym terenie do czasu pobudowania przedszkola lub też do czasu utworzenia 
szkoły podstawowej w Michalu. Dokumentację zlikwidowanej filii przejmie szkoła macierzysta 
Szkoła Podstawowa w Grupie. Organ prowadzący zapewnia również dowóz uczniom zlikwidowanej 
filii do Szkoły Podstawowej w Grupie. Organ prowadzący zagwarantuje również rodzicom, jeżeli 
zbierze się nie mniej jak ośmiu uczniów i rodzice tych uczniów wyrażą, będą mieli życzenie, 
wyrażą wolę, żeby funkcjonowała klasa w byłej szkole filialnej, taka klasa będzie tam utworzona. 
Dziękuję.  
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – proszę Przewodniczącego Komisji Rozwoju 
Gospodarczego i Finansów Pana Radnego Mieczysława Galantego o przestawienie opinii dotyczącej 
projektu uchwały.  
Radny Pan Galanty Mieczysław – Komisja Rozwoju Gospodarczego i Finansów jest za przyjęciem 
projektu uchwały. 
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – dziękuję.Proszę Przewodniczącą Komisji 
Oświaty, Kultury, Sportu i Ochrony Zdrowia Panią Radną Dorotę Dembińską o przedstawienie opinii 
dotyczącej projektu uchwały. 
Radna Pani Dembińska Dorota – Komisja Oświaty, Kultury, Sportu i Ochrony Zdrowia jest za 
przyjęciem projektu uchwały nr X/97/16.  
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Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – proszę Przewodniczącego Komisji Rolnej i 
Ochrony Środowiska Pana Radnego Piłat Ryszarda o przedstawienie opinii dotyczącej projektu 
uchwały. 
Radny Pan Piłat Ryszard – Komisja Rolna i Ochrony Środowiska jest za przyjęciem uchwały nr 
X/97/16. 
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – dziękuję. Czy są uwagi lub zapytania do 
projektu uchwały? Nie widzę. Przystępujemy do głosowania projektu uchwały Nr X/97/16 w 
sprawie przekształcenia Szkoły Podstawowej im. 16 Pułku Ułanów Wlkp. w Grupie poprzez 
likwidację Filii w Bratwinie Szkoły Podstawowej im. 16 Pułku Ułanów Wlkp. w Grupie. 
Stwierdzam, że Uchwała Nr X/97/16 została przyjęta jednogłośnie, następującą ilością głosów: 
15 - za, przeciwnych i wstrzymujących się - nie było.  
Do pkt 21 – Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – przystępujemy do punktu 21. 
Podjęcie uchwały w sprawie planu dofinansowania form doskonalenia zawodowego nauczycieli 
zatrudnionych w gimnazjum, szkołach podstawowych i przedszkolu prowadzonych przez Gminę 
Dragacz, ustalenia maksymalnej kwoty dofinansowania opłat za kształcenie pobierane przez szkoły 
wyższe i zakłady doskonalenia nauczycieli oraz określenia rodzajów specjalności i form kształcenia, 
na które dofinansowanie jest przyznawane w 2016r. Projekt uchwały był omawiany na posiedzeniach 
komisji. Poproszę Dyrektora Samorządowej Administracji Placówek Oświaty Panią Jolantę Pernak o 
zabranie głosu. 
Dyrektor Samorządowej Administracji Placówek Oświaty Pani Pernak Jolanta – Panie 
Przewodniczący, wysoka Rado projekt uchwały w sprawie planu dofinansowania form doskonalenia 
wynika z tego, że gmina ma kompetencje do ustalenia maksymalnej kwoty dofinansowania opłat za 
kształcenie pobierane przez uczelnie wyższe oraz określenie rodzaju specjalności i form kształcenia, 
na które dofinansowanie jest przyznawane w danym roku. Środki zagwarantowane w budżecie 
zgodnie z przepisami stanowią nie miej niż 0,5 % planowanych rocznych środków przeznaczonych na 
wynagrodzenia osobowe nauczycieli i nie więcej niż 1% tych planowanych rocznych środków. Środki 
na doskonalenie podzielone są na różne formy doskonalenia zawodowego nauczycieli na 
przygotowanie materiałów informacyjnych, opłat za kształcenie pobierane są przez szkoły wyższe, 
doradztwo metodyczne, szkolenie rad pedagogicznych, opłaty za seminaria, warsztaty i inne formy 
doskonalenia, opłaty za kursy kwalifikacyjno-doskonalące. Proponuje się ustalenie na rok 2016 
maksymalnych kwot dofinansowania odpowiednio na kierunku bibliotekoznawstwo w wysokości do 
50%, na kierunku oligofrenopedagogika oraz kurs kwalifikacji terapia krótkoterminowa w wysokości 
do 80%. Uzasadnienie, dlaczego akurat te kierunki. Do dofinansowania opłat przyjęto wyłącznie 
kierunki traktowane priorytetowo w szkołach ze względu na potrzebę zapewnienia nauczycieli z 
odpowiednimi kwalifikacjami, co zostało uzasadnione we wnioskach dyrektorów i w podpisanym w 
październiku porozumieniu w tej sprawie. Kierunek oligofrenopedagogika jest niezbędny do pracy z 
uczniami z dysfunkcjami i w kolejnych latach w Gimnazjum w Michalu przewiduje się, że kolejni 
nauczyciele będą zdobywali ten kierunek. Bibliotekoznawstwo chodzi o Szkołę Podstawową w 
Grupie też w perspektywie 2 lat obecny bibliotekarz przejdzie na emeryturę, a więc potrzebna jest 
osoba z odpowiednimi kwalifikacjami do zatrudnienia w bibliotece. I terapia krótkoterminowa też 
Szkoła Podstawowa w Grupie. Chodzi o to, aby w ramach pomocy psychologiczno-pedagogicznej 
posiadać specjalistę do pracy terapeutycznej tak zwanej krótkoterminowej. Jest to skuteczna metoda 
alternatywna dla podejść długoterminowych, z którymi trudno jest pracować w warunkach szkolnych. 
Dzieci objętych pomocą psychologiczno-pedagogiczną mamy z roku na rok systematycznie więcej. 
Dziękuję. 
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – dziękuję Pani Dyrektor SAPO. Obecnie 
proszę Przewodniczącego Komisji Rozwoju Gospodarczego i Finansów Pana Radnego Mieczysława 
Galantego o przestawienie opinii dotyczącej projektu uchwały.  
Radny Pan Galanty Mieczysław – Komisja Rozwoju Gospodarczego i Finansów jest za przyjęciem 
projektu uchwały. 
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Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – dziękuję.Proszę Przewodniczącą Komisji 
Oświaty, Kultury, Sportu i Ochrony Zdrowia Panią Radną Dorotę Dembińską o przedstawienie opinii 
dotyczącej projektu uchwały. 
Radna Pani Dembińska Dorota – Komisja Oświaty, Kultury, Sportu i Ochrony Zdrowia jest za 
przyjęciem projektu uchwały.  
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – proszę Przewodniczącego Komisji Rolnej i 
Ochrony Środowiska Pana Radnego Piłat Ryszarda o przedstawienie opinii dotyczącej projektu 
uchwały. 
Radny Pan Piłat Ryszard – Komisja Rolna i Ochrony Środowiska jest za przyjęciem uchwały nr 
X/98/16. 
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – dziękuję. Czy są uwagi lub zapytania do 
projektu uchwały? Nie widzę. Przystępujemy do głosowania projektu Uchwały Nr X/98/16 w 
sprawie planu dofinansowania form doskonalenia zawodowego nauczycieli zatrudnionych w 
gimnazjum, szkołach podstawowych i przedszkolu prowadzonych przez Gminę Dragacz, ustalenia 
maksymalnej kwoty dofinansowania opłat za kształcenie pobierane przez szkoły wyższe i zakłady 
doskonalenia nauczycieli oraz określenia rodzajów specjalności i form kształcenia, na które 
dofinansowanie jest przyznawane w 2016r. 
Stwierdzam, że Uchwała Nr X/98/16 została przyjęta jednogłośnie, następującą ilością głosów: 
15 - za, przeciwnych i wstrzymujących się - nie było.  
Do pkt 22 – Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – przystępujemy do punktu 22. W 
kolejnym punkcie mamy podjęcie uchwały w sprawie ustalenia planu sieci publicznego przedszkola i 
oddziałów przedszkolnych w szkołach podstawowych. Projekt uchwały był omawiany na 
posiedzeniach komisji. Poproszę obecnie Panią Dyrektor Samorządowej Administracji Placówek 
Oświaty Jolantę Pernak o zabranie głosu. 
Dyrektor Samorządowej Administracji Placówek Oświaty Pani Pernak Jolanta – Panie 
Przewodniczący, wysoka Rado w związku z przyjęciem przez Radę uchwały w sprawie 
przekształcenia Szkoły Podstawowej w Grupie, Filii w Bratwinie konsekwencją tego, następstwem 
jest konieczność dostosowania zapisów w sprawie ustalenia planu sieci publicznego przedszkola i 
oddziałów przedszkolnych w szkołach podstawowych. W związku z tym, że z dniem 31 sierpnia 2016 
r. szkoła filialna w Bratwinie przestanie funkcjonować, w uchwale wymieniamy w §1. Publiczne 
przedszkole, oddziały przedszkolne, które będą funkcjonowały do 31 sierpnia 2016r. i tutaj mamy 
jeszcze oddział przedszkolny w szkole filialnej szkoły podstawowej im. 16 Pułku Ułanów 
Wielkopolskich w Grupie, z siedzibą w miejscowości Bratwin pod numerem 26. A następnie w §2. 
Określamy tą sieć, która będzie funkcjonowała od 01 września 2016 r. i zmiana polega na tym, że 
oddział przedszkolny w Bratwinie będzie określony, jako oddział przedszkolny w Szkole 
Podstawowej im. 16 Pułku Ułanów Wielkopolskich, z siedzibą w miejscowości Bratwin, oznaczonym 
numerem porządkowym 26.  
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – dziękuję. Proszę Przewodniczącego Komisji 
Rozwoju Gospodarczego i Finansów Pana Radnego Mieczysława Galantego o przestawienie opinii 
dotyczącej projektu uchwały nr X/99/16. 
Radny Pan Galanty Mieczysław – Komisja Rozwoju Gospodarczego i Finansów jest za przyjęciem 
projektu uchwały. 
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – dziękuję. Proszę Przewodniczącą Komisji 
Oświaty, Kultury, Sportu i Ochrony Zdrowia Panią Radną Dorotę Dembińską o przedstawienie opinii 
dotyczącej projektu uchwały nr X/99/16. 
Radna Pani Dembińska Dorota – Komisja Oświaty, Kultury, Sportu i Ochrony Zdrowia jest za 
przyjęciem projektu uchwały.  
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – proszę Przewodniczącego Komisji Rolnej i 
Ochrony Środowiska Pana Radnego Piłat Ryszarda o przedstawienie opinii dotyczącej projektu 
uchwały. 
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Radny Pan Piłat Ryszard – Komisja Rolna i Ochrony Środowiska jest za przyjęciem uchwały nr  
X/99/16. 
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – dziękuję. Czy są uwagi lub zapytania do 
projektu uchwały? Proszę Pan Radny Chabucki. 
Radny Pan Chabucki Marcin – Pani Dyrektor ja chciałem się zapytać jednak, wrócić do tego tematu, 
bo na etapie rozmów, spotkań Pani Wójt w sprawie likwidacji szkoły w Grupie, były takie 
rozmowy, że ten oddział przedszkolny w związku z tym, że uczęszczają tam te dzieci 3-letnie, 4-
letnie, zostanie podporządkowany, jakby wejdzie w struktury przedszkola. Na zebraniu wiejskim 
Pani Wójt nawet, że rodzice niechętnie zapisują jednak do tego oddziału. Proponuje się tym 
rodzicom, którzy mają w Grupie w Przedszkolu nawet z Bratwina, no jednak niezbyt chętnie, do 
tego Bratwina zapisują dzieci. Z ogłoszeń rekrutacyjnych ja jednak się upieram, że wynikało, że 
Przedszkole w Grupie rekrutowało dzieci do oddziału w Bratwinie. W uchwale jednak mamy, że 
oddział zostaje w strukturach szkoły.  
Dyrektor Samorządowej Administracji Placówek Oświaty Pani Pernak Jolanta – na etapie rekrutacji 
nie było jeszcze podjętej uchwały o likwidacji, ani też uchwały, która jest konsekwencją tej 
poprzedniej wspomnianej o sieci przedszkolnej. W związku z tym, że podporządkowanie oddziału 
przedszkolnego w Bratwinie, Szkole Podstawowej w Grupie, to przedszkole nie było jeszcze do 
końca jakby przesądzone. W związku z tym na chwilę obecną ten oddział pozostaje. 
Administracyjnie związany ze szkołą w Grupie z opcją w perspektywie być może przeniesienia, 
przekazania pod administrowanie przedszkola. Natomiast głównym powodem, który rodzice 
wskazali, rodzicie dzieci, które nie dostały się do przedszkola w Górnej Grupie, była odległość do 
Bratwina. Niektóre osoby skorzystają, na razie są to dwie osoby. Taką wyraziły wolę na chwilę 
obecną. W związku z tym będzie tam rzeczywiście dwójka dzieci 3-letnich, ja mówię o stanie na 
dziś. W związku z tym będzie zatrudniona pomoc nauczyciela w pełnym wymiarze etatu, tak długo 
jak będzie czynny ten lokal. Jeżeli będzie potrzeba 9 godzin, to będzie 9 godzin dziennie i osoba ta 
będzie. Jest to Pani, która ma kwalifikacje do zawodu nauczyciela przedszkola, ale będzie 
zatrudniona na razie, jako pomoc nauczyciela. Sprawdziła się, jako pomoc nauczyciela. Myślę, że 
zrobimy wszystko żeby warunki były odpowiednie. 
Radny Pan Chabucki Marcin – akurat Pani Wójt mówiła, że to dotyczy mieszkańców Bratwina, że 
nie chcą, także to chyba nie chodzi o odległość.  
Dyrektor Samorządowej Administracji Placówek Oświaty Pani Pernak Jolanta – konkretnie jedna 
osoba. 
Radny Pan Chabucki Marcin – A jeszcze chciałbym się zapytać o wyniki rekrutacji. Czy zabrakło 
miejsc dla dzieci? Czy wszystkie dzieci, których rodzice chcieli posłać do przedszkola znajdą 
miejsca od września?  
Dyrektor Samorządowej Administracji Placówek Oświaty Pani Pernak Jolanta – osoba, która, 
powiem tak. Rodzic ma prawo posłać dziecko do przedszkola, które mu najbardziej odpowiada. 
Wspomniani rodzice zapisali dziecko do Dragacza, do przedszkola w Dragaczu i to dziecko będzie 
dalej następnie po ukończeniu oddziału przedszkolnego, uczęszczało do szkoły w Dragaczu taką 
podjęto decyzję. Zresztą my też na zebraniach z rodzicami w Bratwinie taką możliwość 
podawaliśmy, że jeżeli mają życzenie rodzice mogą dzieci posłać do zlikwidowanej filii do 
Bratwina. A drugie pytanie? 
Radny Pan Chabucki Marcin – Czy zabrakło miejsc dla dzieci w Przedszkolu? 
Dyrektor Samorządowej Administracji Placówek Oświaty Pani Pernak Jolanta – aha czy zabrakło 
miejsc, o rekrutację. Tak, tak zabrakło, bo były tylko 4 miejsca w tym roku, w związku z tymi 
nagłymi zmianami w przepisach prawnych. Większość rodziców dzieci 6-letnich pozostawiła te 
dzieci na kolejny rok w przedszkolu. Będą odbywały przygotowanie przedszkolne. W związku z 
tym zaproponowano rodzicom, którym ustawowo Gmina musi zagwarantować miejsca, oddział 
właśnie w Bratwinie, w jednym przypadku Grupę. No, a myślę, że rodzice po prostu, którzy nie 
skorzystali z naszej oferty, nie myślę, wiem, będą wozić albo do Grudziądza albo do Świecia, a ta 
dwójka do Bratwina. 
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Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – Czy są dalsze zapytania lub uwagi do 
projektu uchwały? Nie widzę. Przystępujemy do głosowania projektu Uchwały Nr X/99/16 w 
sprawie ustalenia planu sieci publicznego przedszkola i oddziałów przedszkolnych w szkołach 
podstawowych. 
Stwierdzam, że Uchwała Nr X/99/16 została przyjęta, następującą ilością głosów: 14 - za, 
przeciwnych - nie było, przy 1 - wstrzymującym się.  
Do pkt 23 – Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – przystępujemy do punktu 23.  
To jest podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia Gminnego Programu Wspierania Rodziny na lata 2016-
2018. Materiały były omawiane na posiedzeniach komisji. Poproszę Kierownika Gminnego Ośrodka 
Pomocy Społecznej w Dragaczu Panią Dorotę Pikułę-Konieczka o wprowadzenie do tematu. Proszę. 
Kierownik Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej w Dragaczu Pikuła-Konieczka Dorota – Panie 
Przewodniczący, wysoka Rado. Uchwalenie takiego Gminnego Programu Wspierania Rodziny 
należy do zadań obowiązkowych gminy. Ten program, który przygotowałam jest adresowany do 
rodzin nieradzących sobie w pełnieniu funkcji opiekuńczo-wychowawczych, a także do rodzin, które 
wyrażają wolę współpracy na rzecz odzyskania opieki nad dziećmi, które są już umieszczone w 
placówkach. Celem programu jest zapobieganie umieszczania dzieci w placówkach opiekuńczo-
wychowawczych i w rodzinach zastępczych, wzmacnianie prawidłowego wypełniania funkcji 
opiekuńczych, niwelowanie deficytów osłabiających rodzinę i tworzenie warunków pozwalających na 
dzieci objętych pieczą pod opiekę rodziców. Chodzi głownie o to, aby wszystkie podmioty działające 
w gminie na rzecz rodziny zmobilizować, nawiązać współpracę, określić taki program naprawczy 
rodziny i wszyscy mieliby ten program realizować. Objąć taką rodzinę szczególną troską i opieką. A 
przyjęcie takiego programu pozwoli nam również na pozyskiwanie środków zewnętrznych np. z 
Ministerstwa na wspieranie rodziny. Ministerstwo ogłasza, co roku taki program „Asystent rodziny”, 
który pozwala na zatrudnienie. Ministerstwo finansuje zatrudnienie asystentów rodziny w gminach. 
Dziękuję.  
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – dziękuję Pani. Pani jeszcze pozostanie. 
Proszę o pytania lub wnioski do projektu uchwały nr X/100/16 w sprawie przyjęcia Gminnego 
Programu Wspierania Rodziny na lata 2016-2018? Nie widzę. Proszę Przewodniczącego Komisji 
Rozwoju Gospodarczego i Finansów Pana Radnego Mieczysława Galantego o przestawienie opinii 
dotyczącej projektu uchwały. 
Radny Pan Galanty Mieczysław – Komisja Rozwoju Gospodarczego i Finansów jest za przyjęciem 
projektu uchwały. 
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – dziękuję. Proszę Przewodniczącą Komisji 
Oświaty, Kultury, Sportu i Ochrony Zdrowia Panią Radną Dorotę Dembińską o przedstawienie opinii 
dotyczącej projektu uchwały. 
Radna Pani Dembińska Dorota – Komisja Oświaty, Kultury, Sportu i Ochrony Zdrowia jest za 
przyjęciem projektu uchwały nr X/100/16.  
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – proszę Przewodniczącego Komisji Rolnej i 
Ochrony Środowiska Pana Radnego Piłat Ryszarda o przedstawienie opinii dotyczącej projektu 
uchwały. 
Radny Pan Piłat Ryszard – Komisja Rolna i Ochrony Środowiska jest za przyjęciem uchwały nr  
X/100/16. 
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – dziękuję. Przystępujemy do głosowania 
projektu Uchwały Nr X/100/16 w sprawie przyjęcia Gminnego Programu Wspierania Rodziny na lata 
2016-2018. 
Stwierdzam, że Uchwała Nr X/100/16 została przyjęta jednogłośnie, następującą ilością 
głosów: 15 - za, przeciwnych i wstrzymującym się – nie było.  
Do pkt 24 – Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – przystępujemy do punktu 24. 
Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie budżetu gminy na 2016 rok. Materiały były 
omawiane na posiedzeniach komisji. Proszę obecnie Skarbnika Gminy Panią Lidię Piechocińską o 
przedstawienie projektu uchwały.  
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Skarbnik Gminy Pani Piechocińska Lidia – Panie Przewodniczący, szanowni Radni. Projekt uchwały 
został przedstawiony Państwu do analizy już na komisjach i tak jak mówiłam na wszystkich 
komisjach przed tą uchwałą 20 kwietnia zostało sporządzone Zarządzenie Wójta, w którym 
dokonano zmian budżetu związanych z otrzymaniem dotacji z budżetu państwa i to Zarządzenie, 
powoduje zmiany kwot, głównie w załączniku nr 1, w załączniku nr 2, tych kwot początkowych 
związanych z tymi zmianami i dlatego w dalszym ciągu, w dalszej kolejności zmieniają się te 
końcowe kwoty. Ponadto mówiłam na komisjach żeby zrobić, jako, po prostu dodatkowo wnieść do 
wydatków 15.000,00 zł związane z promocją gminy. I ta zmiana będzie miała wpływ na wysokość 
deficytu i zmieni się źródło finansowania. Państwu tutaj przekażę, powiem na końcowych danych. 
Dochody budżetu tym zarządzeniem, tą uchwałą zostają zwiększone o 40.970,93 zł, co po zmianach 
wysokość dochodów 25.297.388,24 zł. Natomiast wydatki zostały zmniejszone o 308.141,07 zł i po 
zmianach wydatki wynoszą ogółem 31.841.297,37zł i deficyt, który mieliśmy planowany w kwocie 
6.893.021,13 zł został zmniejszony o 349.112,00 i wynosi 6.543.909,13 zł. Ponadto zostały tutaj w 
związku ze zmianą deficytu, zostały dokonane zmiany w źródłach sfinansowania deficytu. Tam 
mieliście Państwo w materiałach z nadwyżki budżetowej 1.244.109,13 zł. Teraz po tym dołożeniu 
tych 15.000,00 zł z nadwyżki budżetowej 1.259.109,13 zł. Pożyczki zostają tak jak mieliście Państwo 
w materiałach tych pierwotnych. Rozchody też bez zmian, tak jak były zakładane w początkowych 
materiałach. Dziękuję. Jak pytania jakieś, jak będę w stanie, to odpowiem.  
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – dziękuję. Najpierw opinie komisji dobrze, ale 
niech Pani poczeka, bo mogą być pytania. Proszę Przewodniczącego Komisji Rozwoju 
Gospodarczego i Finansów Pana Radnego Mieczysława Galantego o przestawienie opinii dotyczącej 
projektu uchwały. 
Radny Pan Galanty Mieczysław – Komisja Rozwoju Gospodarczego i Finansów jest za przyjęciem 
projektu uchwały. 
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – dziękuję. Proszę Przewodniczącą Komisji 
Oświaty, Kultury, Sportu i Ochrony Zdrowia Panią Radną Dorotę Dembińską o przedstawienie opinii 
dotyczącej projektu uchwały. 
Radna Pani Dembińska Dorota – Komisja Oświaty, Kultury, Sportu i Ochrony Zdrowia jest za 
przyjęciem projektu uchwały.  
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – proszę Przewodniczącego Komisji Rolnej i 
Ochrony Środowiska Pana Radnego Piłat Ryszarda o przedstawienie opinii dotyczącej projektu 
uchwały. 
Radny Pan Piłat Ryszard – Komisja Rolna i Ochrony Środowiska jest za przyjęciem uchwały. 
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – Czy są pytania do projektu uchwały nr 
X/101/16? Nie widzę. Przystępujemy do głosowania projektu Uchwały Nr X/101/16 zmieniającej 
uchwałę w sprawie budżetu gminy na 2016 rok. 
Stwierdzam, że Uchwała Nr X/101/16 została przyjęta jednogłośnie, następującą ilością 
głosów: 15 - za, przeciwnych i wstrzymującym się – nie było.  
Do pkt 25 – Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – przystępujemy do punktu 25, to 
jest podjęcie uchwały w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy na lata 2016 
– 2024. Materiały były omawiane na posiedzeniach komisji. Proszę Skarbnika Gminy Panią Lidię 
Piechocińską o przedstawienie projektu uchwały.  
Skarbnik Gminy Pani Piechocińska Lidia – w projekcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie 
Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy na lata 2016 – 2024 dokonano zmian związanych z, w 
zmian w załączniku nr 1, czyli w tej WPF-ie tak zwanym wieloletnim, dokonano zmian w 
załączniku nr 2 przedsięwzięcia i dokonano oczywiście opisania. Sporządzono ten załącznik nr 3, w 
którym omówiono zmiany dokonane w tej uchwale zmieniającej WPF. Te zmiany po prostu są 
skutkiem dokonanych zmian w budżecie, czyli tutaj między innymi Zarządzeniem Wójta, które było 
29 lutego, 31 marca Zarządzeniem Wójta, 20 kwietnia Zarządzeniem Wójta i łącznie z 
uwzględnieniem tych zmian uchwały dzisiejszej Rady Gminy nr 101, to tutaj zostało naniesione 
głównie w tym załączniku nr 1, ten taki fajny, w tych tabelkach, łącznie ze wskaźnikami. I na dzień 
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dzisiejszy tak jak mówiłam w tej uchwale stany początkowe się zmieniają w związku z 
Zarządzeniem 20 kwietnia o te 60.136,66 zł. Więc to zostało zmienione w załączniku nr 1 i ta 
zmiana 15.000,00 zł, która została też tutaj naniesiona w tej uchwale nr 101 zmieniającej budżet, też 
zostało to dokonane tutaj na tych załącznikach. Niektóre, chociaż minimalnie zmieniają się 
załączniki w tych kolumnach 9.5. Tam mamy procent na 2016 przykładowo 3,94 %, po tych 
zmianach będzie on wynosił 3,87 %. W następnych latach na przykład te wskaźniki dotyczące 
artykułu 243, w latach 2017, 2018, 2019 zmieniają się dosłownie o 0,2 lub 0,002% lub 0,03% w 
związku z tymi zmianami. Tutaj wiadomo trzeba też to poprawić w tym załączniku nr 3. Dziękuję.  
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – dziękuję Pani Skarbnik. Obecnie proszę 
Przewodniczącego Komisji Rozwoju Gospodarczego i Finansów Pana Radnego Mieczysława 
Galantego o przestawienie opinii dotyczącej projektu uchwały nr X/102/16. 
Radny Pan Galanty Mieczysław – Komisja Rozwoju Gospodarczego i Finansów jest za przyjęciem 
projektu uchwały. 
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – dziękuję. Proszę Przewodniczącą Komisji 
Oświaty, Kultury, Sportu i Ochrony Zdrowia Panią Radną Dorotę Dembińską o przedstawienie opinii 
dotyczącej projektu uchwały. 
Radna Pani Dembińska Dorota – Komisja Oświaty, Kultury, Sportu i Ochrony Zdrowia jest za 
przyjęciem projektu uchwały.  
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – proszę Przewodniczącego Komisji Rolnej i 
Ochrony Środowiska Pana Radnego Piłat Ryszarda o przedstawienie opinii dotyczącej projektu 
uchwały. 
Radny Pan Piłat Ryszard – Komisja Rolna i Ochrony Środowiska jest za przyjęciem uchwały nr 
X/102/16. 
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – Czy są pytania do projektu uchwały nr 
X/102/16? Nie widzę. Przystępujemy do głosowania projektu Uchwały Nr X/102/16 w sprawie 
uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy na lata 2016 – 2024. 
Stwierdzam, że Uchwała Nr X/102/16 została przyjęta jednogłośnie, następującą ilością 
głosów: 15 - za, przeciwnych i wstrzymującym się – nie było.  
Do pkt 26 – Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – przystępujemy do punktu 26 to 
jest do podjęcia uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie powołania Rady Społecznej przy 
Gminnej Przychodni w Dragaczu z siedzibą w Dolnej Grupie. Projekt uchwały był omawiany na 
posiedzeniach komisji. Obecnie proszę Sekretarza Gminy Panią Ewę Dłużyńską o krótkie 
omówienie projektu uchwały.  
Sekretarz Gminy Pani Dłużyńska Ewa – szanowni Państwo zgodnie z ustawą o działalności 
leczniczej w skład Rady Społecznej przy Gminnej Przychodni wchodzi przedstawiciel Wojewody. 
Do tej pory przedstawicielem Wojewody był Pan Mieczysław Jeż. Jednakże Pan Wojewoda pismem 
z dnia 5 kwietnia 2016 r. wycofał rekomendację dla Pana Mieczysława Jeża i wskazał swojego 
przedstawiciela Pana Adama Lucjana Lewic. W związku z powyższym przedstawiamy projekt 
uchwały celem dokonania zmian w składzie Społecznej Rady przy Gminnej Przychodni Zdrowia w 
Dolnej Grupie.   
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – dziękuję Pani Sekretarz za omówienie 
uchwały X/103/16. Proszę obecnie Przewodniczącego Komisji Rozwoju Gospodarczego i Finansów 
Pana Radnego Mieczysława Galantego o przestawienie opinii dotyczącej projektu uchwały. 
Radny Pan Galanty Mieczysław – Komisja Rozwoju Gospodarczego i Finansów jest za przyjęciem 
projektu uchwały. 
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – dziękuję. Proszę Przewodniczącą Komisji 
Oświaty, Kultury, Sportu i Ochrony Zdrowia Panią Radną Dorotę Dembińską o przedstawienie opinii 
dotyczącej projektu uchwały. 
Radna Pani Dembińska Dorota – Komisja Oświaty, Kultury, Sportu i Ochrony Zdrowia jest za 
przyjęciem projektu uchwały nr X/103/16. 
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Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – proszę Przewodniczącego Komisji Rolnej i 
Ochrony Środowiska Pana Radnego Piłat Ryszarda o przedstawienie opinii dotyczącej projektu 
uchwały. 
Radny Pan Piłat Ryszard – Komisja Rolna i Ochrony Środowiska jest za przyjęciem uchwały nr 
X/103/16. 
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – Czy są uwagi lub zapytania do projektu 
uchwały? Nie widzę. Przystępujemy do głosowania. 
Stwierdzam, że Uchwała Nr X/103/16 została przyjęta jednogłośnie, następującą ilością 
głosów: 15 - za, przeciwnych i wstrzymującym się – nie było.  
Do pkt 27 – Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – Kolejny punkt dzisiejszej sesji 
to podjęcie uchwały w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego planu 
zagospodarowania przestrzennego dla części obrębu ewidencyjnego Nowe Marzy, Mniszek, gm. 
Dragacz. Materiały były omawiane na posiedzeniach komisji. Proszę obecnie Sekretarza Gminy 
Panią Ewę Dłużyńską o omówienie projektu uchwały.  
Sekretarz Gminy Pani Dłużyńska Ewa – proponujemy Państwu przystąpienie do sporządzenia 
miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego dla obszarów położonych w miejscowości 
Nowe Marzy, Mniszek. Proponujemy utworzenie w planie zagospodarowania przestrzennego 
zapisów przemysł na działalność przemysłową i usługową. Do tej pory jest tam zaprojektowany taki 
ośrodek, szpital, no nie wiem, jak to przybliżyć, ale taki rekreacyjny teren, mieszkaniowe tereny. 
Natomiast w tej chwili, to co się dzieje wokół, czyli tereny są przeznaczane na tereny inwestycyjne i 
w związku ze zgodą tutaj wyrażoną przez właścicieli działek proponujemy tereny przemysłowe i 
usługowe. Dziękuję.  
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – dziękuję. Proszę obecnie Przewodniczącego 
Komisji Rozwoju Gospodarczego i Finansów Pana Radnego Mieczysława Galantego o przestawienie 
opinii dotyczącej projektu uchwały. 
Radny Pan Galanty Mieczysław – Komisja Rozwoju Gospodarczego i Finansów jest za przyjęciem 
projektu uchwały. 
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – dziękuję. Proszę Przewodniczącą Komisji 
Oświaty, Kultury, Sportu i Ochrony Zdrowia Panią Radną Dorotę Dembińską o przedstawienie opinii 
dotyczącej projektu uchwały. 
Radna Pani Dembińska Dorota – Komisja Oświaty, Kultury, Sportu i Ochrony Zdrowia jest za 
przyjęciem projektu uchwały nr X/104/16. 
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – proszę Przewodniczącego Komisji Rolnej i 
Ochrony Środowiska Pana Radnego Ryszarda Piłat o przedstawienie opinii dotyczącej projektu 
uchwały. 
Radny Pan Piłat Ryszard – Komisja Rolna i Ochrony Środowiska jest za przyjęciem uchwały nr 
X/104/16. 
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – Czy są uwagi lub zapytania do projektu 
uchwały? Nie widzę. Przystępujemy do głosowania projektu uchwały nr X/104/16 w sprawie 
przystąpienia do sporządzenia miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego dla części 
obrębu ewidencyjnego Nowe Marzy, Mniszek, gm. Drapacz. 
Stwierdzam, że Uchwała Nr X/104/16 została przyjęta jednogłośnie, następującą ilością 
głosów: 15 - za, przeciwnych i wstrzymującym się – nie było.  
Do pkt 28 – Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – Przystępujemy do punktu 
„Wolne wnioski i zapytania”. Kto z Państwa chciałby zabrać głos? Pani Radna Talarowska proszę. 
Radna Pani Talarowska Alina – szanowni Państwo, dnia 1 maja o godzinie 10.00 w Grupie osiedle 
cywilne odbędzie się III Turniej Sołectw w piłkę plażową o puchar Wójta Gminy.  Więc zapraszam 
Radnych, Sołtysów, aby po prostu kibicowali swoim zawodnikom. Serdecznie zapraszamy.  
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – głos zabierze Pani Radna Dembińska.  
Radna Pani Dembińska Dorota – Pan Przewodniczący zezwolił mi powiedzieć swoim imieniu 
Przewodniczącego innych członków Rady Gminy złożyć gratulacje dla Wielkiego Stwolna. 
Rozmawialiśmy tutaj o organizacjach pozarządowych i o współpracy z organizacjami 
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pozarządowymi. W ubiegłym roku zawiązało się takie nowe stowarzyszenie w starym składzie Koło 
Gospodyń Wielkiego Stwolna, nie, Stowarzyszenie Koła Gospodyń Wielkie Stwolno. Wczoraj 
ukazały się wyniki z Funduszu Inicjatyw Obywatelskich. Niesamowity konkurs, gdzie po prostu 
wpływa około 7.000 wniosków z całej Polski, no i nasze stowarzyszenie ze Stwolna znalazło się 
właśnie w gronie laureatów i zdobywając 44.000,00zł. Także na inicjatywę oddolną to jest po prostu 
niesamowity wyczyn. Także wielkie po prostu brawo Pani Ewo.  
Radna Pani Sendyk Ewa – dziękuję.  
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – i gratulacje. Kto jeszcze chciałby zabrać głos 
w wolnych wnioskach? Pan ……………….  
Mieszkaniec ………………Pan ………– chciałem Państwu przybliżyć jeszcze ten temat radnym, 
jak wygląda problem ………………. Poprzedni system odebrał nam własność. Rodzice przekazali 
gospodarstwo za rentę. Takie były prawa, że można było zatrzymać tylko budynki. Trzeba było pod 
budynkami ziemię wykupić, co robiłem z siostrą i była to tak zwana rentówka, 30 arów i też trzeba 
było ją wykupić. Przeszło 100.000 w tamtych czasach trzeba było zapłacić za to. Także posiadłość, 
która jest u nas, w naszej rodzinie od 1916 roku, równe 100 lat i jak ja długo jeszcze mogę walczyć 
o to, że tam w 21 roku, wieku, doprowadzić wodę. Jest naprawdę dla mnie, jest to strasznie 
żenujące. Przeszedłem wiele w życiu, ale takiego problemu nie spodziewałem się. Pracowałem z 
Państwem w poprzedniej kadencji. Znalazłem milion złotych. Odliczenia podatku Vat. Te pieniądze 
weszły. Chciałem prosić żeby Pani Skarbnik w terminie ustawowym dała mi informację jak te 
milion złotych rozdysponował Urząd. To są moje pieniądze, które ja, Pan Krzysztof też potwierdzi 
pomógł załatwić. To później Panie Krzysztofie. Druga rzecz. Miałem folie od 90  do 97 roku, bo i 
sklep prowadziłem w ……….. Też Urząd mi wtedy wody nie i chodziłem dzień, w dzień, 
poprzednia władza nie dała. W 2009 r. zmienialiśmy własność, władza też nie dała wody, ale 
napisała, że ją mamy. No ile tu można się potykać w tym Urzędzie żeby coś załatwić. Żenujące to 
jest. Naprawdę żenujące. Doczekałem czasu, dzisiaj w tym roku syn bierze żonę sobie i chciałem 
mu tą posiadłość dać. To co ja mu dam? Pusty karton? To pracowałeś, byłeś architektem 3 lata w 
gminie, byłeś radnym i nie załatwiłeś tego. No nie. Ja wtedy pracowałem dla ludzi, a nie dla siebie. 
Oczekuję, że Panowie Radni też potrafią w ten sposób podejść do sprawy. Dziękuję.  
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – dziękuję Panu …………………... Głos 
zabierze Pan Radny Pilarski.  
Radny Pan Pilarski Rafał – Panie ………nie rozumiem w ogóle Pana wypowiedzi. Zachowuje się 
Pan jakby się urwał z choinki. Przecież czy Pana posiadłość to jest jedyna, która nie jest 
wyposażona w infrastrukturę, kanalizacje i wodę? Przecież Pan dobrze wie, że całe sołectwo 
Fletnowo nie ma wody, się nie może doczekać. Dlaczego Pan oczekuje, że będzie Pan traktowany 
jakoś wyjątkowo? To nie jest prawda, że Pan, że to są Pana pieniądze, milion złotych, które Pan 
załatwił Gminie. Pan tą sprawę nagłośnił, ale to jest podatek, który gmina zapłaciła i teraz 
odzyskała. Poza tym powiem Panu tak. My akurat nie pracujemy społecznie, my nie możemy 
oczekiwać, że będziemy traktowani w jakiś wyjątkowo specjalny sposób. 
Mieszkaniec ………….. Pan …………………. – to są pieniądze właśnie z wodociągów. Ten Vat 
jest odzyskany z tego wodociągu. 
Radny Pan Pilarski Rafał – Z wszystkich inwestycji, nie tylko z Pana inwestycji. Pani Wójt udzieliła 
Panu bardzo przychylnej odpowiedzi na Pana pismo. W ogóle dziwię się, że Pan składa zażalenie na 
opieszałość Pani Wójt w dniu, w którym składa Pan pismo. To w ogóle jest dla mnie 
nieporozumienie.  Dziwię się Panu, że Pan na jakieś wojny się z nami wybiera. Dostał Pan bardzo 
przychylną odpowiedź. Rozważymy to i zdecydujemy co z tym zrobić.  
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – dziękuję Panu Radnemu. Kto chciałby 
jeszcze zabrać głos w wolnych wnioskach? Nie widzę. Chciałbym przypomnieć, ze od dzisiaj mój 
dyżur po zmianie jest od godziny 1500 – 1700 i tak już będzie, co wtorek. Chciałbym jeszcze 
przypomnieć grzecznie i uprzejmie o oświadczeniach majątkowych, bo to jest tylko do piątku tak, 
termin.  
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